
Rada Gminy w Orońsku 

Protokół nr III/2024 

III sesja w dniu 28 czerwca 2024 r. 

 

1. Otwarcie obrad sesji 

Obrady III sesji Rady Gminy w Orońsku otworzył o godz. 13:00 Przewodniczący Rady Gminy 

w Orońsku Pan Jarosław Molenda witając radnych, sołtysów, Wójta Gminy Pana Sylwestra 

Różyckiego, Sekretarza Gminy Pana Józefa Bakułę, Skarbnik Gminy Panią Dianę Czubak, 

Kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Orońsku Panią Ewę Fokt oraz wszystkich 

biorących udział w obradach. Obrady zakończono o godz. 16:11 tego samego dnia. 

 

Przewodniczący Rady Gminy na protokolanta obrad powołał Panią Martę Gruszczyńską. 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że w obradach uczestniczy 14 radnych, co stanowi 

quorum do podejmowania prawomocnych uchwał Rady Gminy. 

 

W posiedzeniu wzięło udział 14 członków. 

Obecni: 

1. Małgorzata Burek 

2. Emil Gawin 

3. Monika Głuch 

4. Julita Grduk 

5. Michał Kapusta 

6. Paweł Matysiak 

7. Mariusz Mirecki 

8. Jarosław Molenda 

9. Grzegorz Siemieniec 

10. Adam Stańczyk 

11. Mariusz Wojcieszak 

12. Bożena Wojtyniak 

13. Artur Zasada 

14. Bogdan Zdon 

Nieobecni: 

1. Wiesława Kaczyńska 

 



2. Zatwierdzenie porządku obrad. 

Przewodniczący Rady Gminy zapytał czy są wnioski, bądź pytania do porządku obrad? 

 

Wójt Gminy Orońsko Pan Sylwester Różycki zgłosił wniosek do porządku obrad. 

 

Głosowano wniosek Wójta Gminy Pana Sylwestra Różyckiego w sprawie: dodania do 

porządku obrad pkt. 9 ust. l) o treści: wyrażenia zgody na wprowadzenie należności pieniężnych 

Gminy Orońsko do Rejestru Należności Publicznoprawnych oraz określenia rodzaju należności 

pieniężnych, których dane są przekazywane do Rejestru Należności Publicznoprawnych; 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Małgorzata Burek, Emil Gawin, Monika Głuch, Julita Grduk, Michał 

Kapusta, Paweł Matysiak, Mariusz Mirecki, Jarosław Molenda, Grzegorz Siemieniec, Adam 

Stańczyk, Mariusz Wojcieszak, Bożena Wojtyniak, Artur Zasada, Bogdan Zdon NIEOBECNI (1) 

Wiesława Kaczyńska 

 

Przewodniczący Rady poprosił o przystąpienie do głosowania w sprawie przyjęcia porządku 

obrad wraz ze zmianami. 

 

Głosowano w sprawie: Zatwierdzenie porządku obrad wraz ze zmianami. 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Małgorzata Burek, Emil Gawin, Monika Głuch, Julita Grduk, Michał 

Kapusta, Paweł Matysiak, Mariusz Mirecki, Jarosław Molenda, Grzegorz Siemieniec, Adam 

Stańczyk, Mariusz Wojcieszak, Bożena Wojtyniak, Artur Zasada, Bogdan Zdon NIEOBECNI (1) 

Wiesława Kaczyńska 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że porządek obrad został przyjęty jednogłośnie wraz ze 

zmianami. 

 

3. Przyjęcie protokołu z obrad poprzedniej sesji. 

Przewodniczący Rady Gminy zapytał czy są wnioski, bądź pytania do protokołu nr II z dnia 24 

maja 2024 r.? 

 

Przewodniczący Rady Gminy poddał pod głosowanie protokół nr II z dnia 24 maja 2024 r. 



 

Głosowano w sprawie: Przyjęcie protokołu z obrad sesji nr 2 z dnia 24 maja 2024 r. 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Małgorzata Burek, Emil Gawin, Monika Głuch, Julita Grduk, Michał 

Kapusta, Paweł Matysiak, Mariusz Mirecki, Jarosław Molenda, Grzegorz Siemieniec, Adam 

Stańczyk, Mariusz Wojcieszak, Bożena Wojtyniak, Artur Zasada, Bogdan Zdon NIEOBECNI (1) 

Wiesława Kaczyńska 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że protokół z obrad sesji nr II z dnia 24 maja 2024 r. 

został przyjęty. 

 

4. Informacje Przewodniczącego Rady Gminy. 

Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że między sesjami wpłynęły następujące pisma: 

a) pismo Koła Gospodyń Wiejskich w Dobrucie dot. prośby o dofinansowanie do zakupu namiotu 

wystawowego; 

b) Raport o stanie Gminy Orońsko za rok 2023; 

c) (do wiadomości) pismo Skarbnik Gminy dot. zwiększenia środków o 15 000 zł na zakup 

kosiarko-traktora do PSP w Ciepłej; 

d) (do wiadomości) odpowiedź na pismo Koła Gospodyń Wiejskich w Dobrucie dot. prośby o 

dofinansowanie do zakupu namiotu wystawowego; 

e) projekt uchwały ws. ustalenia szczegółowych zasad ponoszenia odpowiedzialności za pobyt w 

schronisku dla osób bezdomnych oraz w schronisku dla osób bezdomnych z usługami 

opiekuńczymi; 

f) odpowiedź Wójta Gminy na zapytanie Radnej Moniki Głuch dot. placu zabaw w Krogulczy 

Mokrej; 

g) Uchwała Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Warszawie z dnia 17 czerwca 

2024 roku w sprawie: zaopiniowania wniosku Komisji Rewizyjnej Rady Gminy w Orońsku w 

sprawie udzielenia absolutorium Wójtowi Gminy za 2023 rok; 

h) projekt uchwały ws. przyjęcia Gminnego Programu Wspierania Rodziny w Gminie Orońsko na 

lata 2024-2026; 

i) odpowiedź Wójta Gminy na wniosek Komisji Finansowo-Budżetowej i Spraw Socjalnych dot. 

pisma Komendy Powiatowej Policji w Szydłowcu ws dofinansowania w wysokości 5 000 zł do 

zakupu pojazdu służbowego; 



j) projekty uchwał ws: udzielenia Wójtowi Gminy Orońsko wotum zaufania; zatwierdzenia 

sprawozdania finansowego Gminy Orońsko wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu za 

2023 rok; udzielenia Wójtowi Gminy Orońsko absolutorium z tytułu wykonania budżetu za rok 

2023; zatwierdzenia sprawozdania finansowego Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki 

Zdrowotnej w Orońsku za 2023 rok; zmian w uchwale budżetowej Gminy Orońsko na 2024 rok; 

zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Orońsko na lata 2024-2040; przystąpienia do 

sporządzenia planu ogólnego gminy Orońsko; zarządzenia wyborów Sołtysów i Rad Sołeckich 

na terenie Gminy Orońsko; zmiany Uchwały Nr LVII/282/2022 Rady Gminy w Orońsku z dnia 

31 marca 2022 r. w sprawie: powołania Gminnej Rady Seniorów w Orońsku oraz nadania jej 

statutu; wyrażenia zgody na zbycie nieruchomości gruntowej położonej w miejscowości Orońsko, 

gmina Orońsko, sprzedawanej jej użytkownikowi wieczystemu w trybie bezprzetargowym; 

k) pismo dot. prośby o pomoc w zatrudnieniu Pani DB w Publicznej Szkole Podstawowej im. Józefa 

Brandta na stanowisku nauczyciela języka polskiego; 

l) zawiadomienie informujące o zwołaniu III sesji Rady Powiatu w Szydłowcu; 

m) inicjatywa uchwałodawcza Radnego Grzegorza Siemieniec ws. pozyskania części działki nr 82/2 

na realizację celów publicznych; 

n) wniosek mieszkanki o udzielenie głosu na sesji ws. barszczu Sosnowskiego; 

o) projekt uchwały ws zmiany uchwały LXX/343/2023 Rady Gminy w Orońsku z dnia 31 marca 

2023 r. w sprawie powołania Rady Społecznej Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki 

Zdrowotnej z siedzibą przy ul. Brandta 10 w Orońsku; 

p) korekta do sprawozdania z wykonania budżetu za 2023 rok; 

q) projekt uchwały ws wyrażenia zgody na wprowadzenie należności pieniężnych Gminy Orońsko 

do Rejestru Należności Publicznoprawnych oraz określenia rodzaju należności pieniężnych, 

których dane są przekazywane do Rejestru Należności Publicznoprawnych; 

r) autopoprawki do zmian budżetowych i zmian Wieloletniej Prognozie Finansowej; 

 

Przewodniczący Rady Gminy Pan Jarosław Molenda dodał: Projekty uchwał zostały przekazane 

do merytorycznie odpowiednich komisji, zostały one zaopiniowane. Dokumenty, pisma formalne 

zostały skierowane bądź do Wójta, bądź bezpośrednio zostały przygotowane odpowiedzi. 

Natomiast wniosek o udzielenie głosu został zaakceptowany, będzie głos udzielony w Sprawach 

różnych na dzisiejszej sesji. To, proszę Państwa, tyle w tym punkcie. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli za ok. 4 godziny. 

Pan Jarosław Molenda: Tak, tak. Także tu Wójt powiada, że dosyć sporo, a więc bardzo proszę o 

syntetyczne wypowiedzi, żebyśmy nie przeciągali zbyt długo dzisiejszych obrad. 

 



5. Informacje na temat interpelacji i zapytań jakie wpłynęły do Przewodniczącego Rady 

Gminy. 

Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że między sesjami nie wpłynęły żadne zapytania 

i interpelacje. 

 

6. Informacje Wójta Gminy za okres między sesjami. 

Pan Sylwester Różycki Wójt Gminy Orońsko przedstawił informacje z działalności między 

sesjami: Dziękuję za udzielenie głosu. Wysoka Rado, Sołtysi, goście i wszyscy oglądający nas 

online. W okresie między sesjami bardzo się działo dużo, ale streszczę się do najważniejszych 

aspektów. Z uroczystości, no to wiadomo, jesteśmy w okresie zakończenia roku szkolnych i 

rozpoczęcia wakacji, no to uczestnictwo w zakończeniu roku szkolnych w szkołach i 

przedszkolach. Z wydarzeń patriotycznych, w dniu 27 maja wraz z przedstawicielami Związku 

Piłsudczyków Rzeczypospolitej Polskiej Towarzystwa Pamięci Józefa Piłsudskiego, Okręgu 

Radom, złożyliśmy i Panem Przewodniczącym Rady Gminy, Panem Jarosławem Molendą oraz 

delegacją Szkoły Podstawowej z Orońska, złożyliśmy kwiaty i hołd ofiarom II wojny światowej 

w Dzień Samorządowca. Dnia 28 czerwca podpisałem zarządzenie o nr 95/2024 powołującego 

na stanowisko Dyrektora Gminnej Biblioteki Publicznej Dyrektora, który został wyłoniony w 

ramach otwartego konkursu. Dyrektorem Biblioteki została Pani Małgorzata Bielecka. Od 1 lipca 

2024 roku będzie pełnił obowiązki Kierownika Referatu Rozwoju i Gospodarki Komunalnej, 

nowy kierownik. Tu również był otwarty konkurs na to stanowisko. Na to stanowisko została 

wybrana Pani Katarzyna Tomala. Dnia 20 czerwca na wniosek wykonawcy inwestycji drogi 

Tomaszów-Śniadków zostało przeprowadzone spotkanie, które miało na celu odebrać inwestycję. 

Ze względu na stwierdzone uchybienia, został protokół – nie doszło do skutku odebranie drogi. 

Czekamy teraz, aż wykonawca przedstawi nam sposób usunięcia tych wad oraz wyznaczenia 

terminu ich naprawy. To jest jeśli chodzi o tą kwestię to jest tyle. Tutaj, powraca w okresie właśnie 

czerwca, sprawa barszczu Sosnowskiego corocznie. Wpływa do Urzędu wiele pism, jak również 

zgłoszeń telefonicznie. W większości ten barszcz rośnie w pasach dróg powiatowych. Stąd też 

pisma z Gminy Orońsko wyszły z podawaniem informacji, na jakich lokalizacjach barszcz 

Sosnowskiego występuje. Dziś właśnie otrzymaliśmy pismo z Zarządu Dróg Powiatowych od 

Pana Dyrektora Andrzeja Łuczyckiego, że w tej kwestii zostało przeprowadzone postępowanie w 

celu wyłonienia wykonawcy na usunięcie tych niebezpiecznych roślin. Termin usunięcia tych 

roślin nastąpi najpóźniej do 20 lipca 2024 roku. Ale też dużo wpływa pism, że takie rośliny 

znajdują się na prywatnych posesjach, również na naszych gminnych drogach. Rozpoznawaliśmy 

możliwości pozyskiwania środków finansowych na walkę z tą rośliną. Takie środki finansowe są, 

tylko niestety Gmina Orońsko nie złożyła w stosownym terminie wniosku o uzyskanie tych 



środków finansowych. Środki finansowe były dostępne do 30 marca 2024 roku. Tak więc 

będziemy musieli z własnych środków pokryć usunięcie z naszych nieruchomości tych 

niebezpiecznych roślin. A do prywatnych właścicieli zostały wysłane pisma z informacją, że 

właściciele nieruchomości odpowiadają za te rośliny we własnych posesjach. To zostało 

niezwłocznie wykonane po otrzymaniu informacji od mieszkańców, gdzie takie rośliny się 

znajdują. 19 czerwca odbyła się Rada Społeczna Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki 

Zdrowotnej z siedzibą w Orońsku. Zostały podjęte uchwały – uchwały w sprawie zaopiniowania 

rocznego sprawozdania finansowego, została przyjęta. Kolejna jest to uchwała w sprawie opinii 

rocznego sprawozdania z realizacji planu inwestycyjnego i finansowego. I tutaj się na chwilkę 

zatrzymam. A tutaj dobrze, to zostało przyjęte. I tu jestem przy tej ważnej dla nas uchwale, opinii 

na temat planu finansowego i inwestycyjnego na 2024 rok. Od lat wiemy, jaki jest problem ze 

stanem fundamentów i piwnicy w Ośrodku. Zostało zlecone opracowanie dokumentacji, jak te 

fundamenty osuszyć. Uzyskałem informacje od Pani Kierownik, nie mamy tu Pani Kierownik, 

nie ma możliwości wypowiedzenia się na ten temat, więc w jej imieniu odpowiem – opracowanie 

koncepcji i termin miał być do końca czerwca 2024 roku, jeśli źle mówię, to niech Pan Józef mnie 

poprawi. 

Pan Józef Bakuła: Tak było. 

Pan Sylwester Różycki: Tak było, tak. Dostępne środki na realizację tego celu w kasie Ośrodka 

oscylują w granicach 360000 zł. Czy starczy, czy nie starczy, no to okaże się z dokumentów, no 

i wstępnego kosztorysu jakie te środki finansowe będą potrzebne na razie do tego celu. Następne 

takie działania, które zostały podejmowane w okresie między sesjami, no to przede wszystkim 

rozpoznanie i diagnoza problemów inwestycyjnych i dlaczego te inwestycje nie wchodzą w 

realizację. No i tutaj ten most Dobrut-Bąków ze względu na stan techniczny został wyłączony z 

ruchu. I teraz tak, opracowana dokumentacja na tą inwestycję jest na przepust mostowy, a 

wszystkie dostępne inwestycje – to co właśnie Panie Bogdanie na poprzedniej sesji mówiłem, że 

to zobrazuję są, były terminy na początku roku na obiekty mostowe. Opracowana dokumentacja 

nie umożliwia pozyskiwania środków finansowych na wykonanie tego zadania inwestycyjnego z 

tego względu właśnie, że to nie jest obiekt mostowy w dokumentacji, tę którą posiadamy, a 

dofinansowania są na obiekty mostowe. Stąd też właśnie te wnioski nie były składane. No ale 

niestety stan tego mostu jest jaki jest i wracamy co chwilę do tej sprawy. Na dzisiejszej sesji w 

autopoprawce będę zwracał się do Rady o przesunięcie środków finansowych w wysokości 5000 

zł na zakup tych uszkodzonych elementów, czyli belek w kwocie 5000 zł. To ta kwota nie będzie 

całkowicie spożytkowana na remont tego doraźnego remontu, ale to trzeba jak najszybciej 

naprawić, żeby zdążyć przed żniwami po prostu, żeby użtkownicy mogli korzystać z tego mostu. 

Ale podjąłem decyzję, że mimo wszystko trzeba już ten przetarg puszczać i szukać środków 



finansowych na realizację tej inwestycji. Mamy pozwolenie na budowę. Kwota jaką posiadamy 

na tą inwestycję w budżecie no to jest 200000 zł, po dzisiejszych ewentualnych przesunięciach to 

będzie 195000 zł. Ogłosimy przetarg, uzyskamy informacje, jakie to są środki na wykonanie tej 

inwestycji i po uzyskaniu tej informacji będziemy wiedzieć, jakie koszty realne są i ewentualnie 

pozyskiwać jakieś środki z innym źródeł zewnętrznych. To jest ta kwestia. Kwestia, no to już 

jedna inwestycja była omówiona, to w Tomaszowie, w Dobrucie, Polski Ład miejscowość 

Łaziska. Dogłębnie zobrazowaliśmy tą inwestycję i tu już pojawia się szereg problemów. Szereg 

problemów, mianowicie: inwestycja, która została wyłoniona, znaczy dostaliśmy środki 

finansowe z BGK, z Polskiego Ładu, oscyluje w granicach 2 mln zł. Wkład własny na te 

inwestycje, czy na te dwie drogi z budżetu to w granicach 600000 zł. I okazuje się, że w ramach 

zawartej umowy nie będą wykonywane chodniki. To jest pierwsza taka rzecz. Kolejna rzecz, 

która, no w mojej ocenie już mogę powiedzieć śmiało i tutaj brać odpowiedzialność za słowa, 

które mówię, wadliwie wykonane PFU, Program Funkcjonalno-Użytkowy. Spowodował to 

szereg, ten dokument, na którego podstawie został ogłoszony przetarg, spowodował szereg 

problemów. Stąd też tutaj próba Pana Sekretarza, Pana Józefa i Inspektora Nadzoru ratowania 

jakby tej inwestycji, dopuszczenie do realizacji – projekt konieczności. No tutaj nam Radnym z 

poprzedniej kadencji ten projekt konieczności jest znany, ponieważ nie wyraziliśmy zgody na 

przeznaczenie środków na realizację tego zakresu. Po głębszej analizie i rozmowie z projektantem 

i z Inspektorem Nadzoru okazuje się, że nawet ten projekt konieczności nie rozwiązuje ostatecznie 

problemu. Dlaczego? Dlatego, że zaproponowane rozwiązanie powoduje jeszcze większy 

problem. Obecnie wykonawca przedłożył do Urzędu Gminy pismo z wnioskiem o wydłużenie 

terminu realizacji przygotowania dokumentacji, z powodu właśnie tych problemów 

projektowych. Kolejne spotkanie jest wyznaczone, znaczy wstępny termin, tj. 10 lipca w celu 

właśnie wytłumaczenia dlaczego z całego osiedla i z całej ul. Sportowej jest wpuszczona woda 

rurami 500’tkami do jednej studni, a potem pod drogą, którą zamierzamy wykonać właśnie z tego 

dofinansowania, jest odprowadzana średnicą rury 100 mm, czyli setki na odległości 30 m. Tak 

więc, jeśli mi to hydrolog czy tam ten inżynier wytłumaczy, że to da radę, bardzo jestem ciekaw 

tych wniosków po tym spotkaniu. To jest, jeśli chodzi o tą inwestycję. W dniu wczorajszym udało 

nam się dopracować ostateczną nazwę i formę zakresu budowy kompleksu żłobkowo-

przedszkolnego w Gminie Orońsko, czy w miejscowości Orońsko. Ten wniosek już poszedł przed 

terminem, który nam umożliwiał złożenie tego wniosku, tak więc ten wniosek już został złożony. 

Czeka nas jeszcze zmiana Osiedlowej. Tu również zostało rozpoznane, jak to mniej więcej można 

by było zmienić to zadanie. Do budowy Osiedlowej jesteśmy gotowi, do ogłoszenia przetargu 

jesteśmy gotowi, ale niekoniecznie do pozyskania wiedzy, ile ta droga będzie kosztowała, bo 

według kosztorysu oscyluje to w 2,7 mln zł, ale w dofinansowaniu mamy kwotę 4,7 mln zł, 



łącznie z budżetem Gminy oscylujemy w granicach 5 mln zł. I teraz musimy coś do tego dołożyć, 

czyli jakąś drogę. Niestety nie posiadamy na obecną chwilę żadnej dokumentacji, która by nam 

to umożliwiała. Dlatego też próbujemy wyciągnąć informacje z istniejącego PFU, który został 

zlecony przez Gminę na ul. Dworską, Cichą, Miłą i tu był błąd, że to jedno PFU obejmowało trzy 

ulice, a nie każdą z osobna. Teraz, żeby jakąś drogę dołożyć do tej inwestycji, trzeba mieć osobny 

PFU na którąś z dróg, bądź Cicha, Miła. Nie wiemy, jakie to są kwoty, ale przy dzisiejszych 

cenach raczej możemy się spodziewać, że to będzie jedna z tych dróg, czyli albo Cicha, albo Miła. 

To jeśli chodzi o ten Polski Ład, o Orońsko. No i pokrótce z tych najważniejszych rzeczy, no to 

chyba to byłoby wszystko. Dziękuję bardzo. 

Pan Jarosław Molenda: Dziękuję bardzo Panie Wójcie. Czy są jakieś pytania do tej części? Nie 

widzę. Dziękuję bardzo. 

 

7. Przedstawienie sprawozdań z posiedzeń Komisji Rady Gminy w Orońsku w okresie między 

sesjami. 

Posiedzenie Komisji Statutowej z dnia 19.06.2024 r. 

Przewodniczący Komisji Statutowej Pan Emil Gawin poinformował: Panie Przewodniczący, 

Wysoka Rado. Dnia 19 czerwca 2024 r. odbyło się III posiedzenie Komisji Statutowej. Podczas 

Komisji opiniowaliśmy projekt Statutu, nad którym pracowaliśmy, wnosząc kolejne poprawki i 

analizowaliśmy, i dyskutowaliśmy w temacie analizy prawnej dyskutowanych zmian, które 

otrzymaliśmy od naszej Kancelarii. W trakcie dyskusji pojawiły się propozycje nowych zmian. 

W tej chwili jesteśmy już na, tak naprawdę, ostatnim etapie doszlifowywania już takiego 

powiedzmy kosmetycznego, czyli poprawiania numerów paragrafów, ustępów i usuwania jeszcze 

ostatnich, niepotrzebnych, zbędnych rzeczy, których było dość sporo w Statucie. I myślę, że w 

ciągu 2 tygodni będziemy gotowi na przesłanie już tej ostatecznej naszej wersji Statutu do analizy 

prawnej. Dziękuję bardzo. 

 

Wspólne posiedzenie Komisji Finansowo-Budżetowej i Spraw Socjalnych oraz Komisji 

Rewizyjnej z dnia 06.06.2024 r. 

Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej Pani Monika Głuch poinformowała: Posiedzenie Komisji 

Rewizyjnej połączone z Komisją Finansowo-Budżetową odbyło się dnia 6 czerwca 2024 roku. W 

porządku obrad Komisja zajmowała się analizą sprawozdania z wykonania budżetu Gminy. 

Komisja Rewizyjna wypracowała opinię w sprawie wykonania budżetu za rok 2023. Komisja 

pozytywnie oceniła wykonanie budżetu. Wobec tego Komisja Rewizyjna wnioskowała o 

udzielenie dla Wójta Gminy Orońsko absolutorium za rok 2023. Wniosek przyjęto w głosowaniu 



jawnym w następującym stosunku głosów: za udzieleniem absolutorium 5 głosów, przeciwko 0 i 

wstrzymało się 0. 

 

Posiedzenie Komisji Finansowo-Budżetowej i Spraw Socjalnych z dnia 24.06.2024 r. 

Przewodniczący Komisji Finansowo-Budżetowej i Spraw Socjalnych Pan Paweł Matysiak 

poinformował: Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Panie i Panowie Sołtysi, zgromadzeni 

goście, Panie Wójcie. Pierwsze posiedzenie właśnie wspólnie z Komisją Rewizyjną, tak jak Pani 

Monika wspomniała. Natomiast następne posiedzenie odbyło się 24 czerwca o godz. 14. Wszyscy 

Radni uczestniczyli w pracach Komisji Finansowo-Budżetowej i Spraw Socjalnych. Z 

zaproszonych gości byli Pan Wójt Sylwester Różycki, Kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy 

Społecznej Pani Ewa Fokt oraz Pani Skarbnik Diana Czubak. Na początku posiedzenia 

Przewodniczący zgłosił wniosek o dodanie do porządku obrad kolejnego punktu: Wybór 

Wiceprzewodniczącego Komisji Finansowo-Budżetowej i Spraw Socjalnych. I właśnie w 

porządku obrad ten punkt znalazł się na pierwszym miejscu. Kolejny punkt to było opiniowanie 

projektów uchwał złożonych na sesję Rady Gminy. Analiza Raportu o stanie Gminy za 2023 rok 

oraz sprawy bieżące. W pkt. 1 Komisja jednogłośnie wybrała Pana Bogdana Zdon na 

Wiceprzewodniczącego Komisji. Jeśli chodzi o opiniowanie projektów uchwał, Komisja 

jednogłośnie pozytywnie opiniowała projekty wszystkich uchwał. Ze spraw bieżących Komisja 

otrzymała odpowiedź od Pana Wójta na wniosek złożony na poprzednim posiedzeniu w sprawie 

pisma, które otrzymaliśmy od Komendy Powiatowej Policji w Szydłowcu. Tutaj Wójt 

poinformował nas, że w chwili obecnej w budżecie Gminy nie ma wolnych środków finansowych 

na ten cel i zaproponował ponowne rozpatrzenie wniosku w kolejnym terminie, czyli w miesiącu 

sierpniu br. po analizie wykonania budżetu. Dziękuję. 

 

Posiedzenie Komisji Skarg, Wniosków i Petycji z dnia 11.06.2024 r. 

Przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Komisji Pan Michał Kapusta poinformował: 11 

czerwca odbyła się Komisja Skarg, Wniosków i Petycji. Komisja obradowała w pełnym składzie. 

Komisja zajmowała się dwoma sprawami. Pierwsza sprawa dotyczyła petycji wobec 

automatyzacji procesów w administracji samorządowej. Komisja zapoznała się z petycją i oceną 

mecenasa oraz podjęła uchwałę jednogłośnie o przekazanie petycji do właściwego organu, jakim 

jest Wójt. Druga sprawa, druga petycja dotyczyła zakupu nieruchomości w miejscowości 

Wałsnów. Komisja zapoznała się z treścią petycji, zaopiniowała ją pozytywnie i podjęła uchwałę 

jednogłośnie. Petycja będzie przekazana do Rady Gminy. 

 



Posiedzenie Komisji Rolnictwa, Środowiska, Rozwoju Gospodarczego, Promocji i Aktywności z 

dnia 21.06.2024 r. 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa, Środowiska, Rozwoju Gospodarczego, Promocji i 

Aktywności Pan Bogdan Zdon poinformował: Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Panie 

Wójcie, zaproszeni goście, Państwo Sołtysi. W dniu 21 czerwca odbyło się I posiedzenie Komisji 

Rolnictwa, Rozwoju Gospodarczego, Promocji i Aktywności Społecznej. W posiedzeniu brało 

udział 4 członków Komisji, 1 osoba nieobecna. I obradowaliśmy w następujących tematach. 

Teraz przedstawię Państwu porządek obrad. Analiza Raportu o stanie Gminy za 2023 rok. Analiza 

sprawozdania z wykonania budżetu Gminy za 2023 rok. Przygotowanie opinii Komisji do 

absolutorium oraz udzielenia Wójtowi Gminy wotum zaufania za rok 2023. Analiza 

sprawozdania Wójta Gminy Orońsko z gospodarki odpadami komunalnymi za 2023 rok. I sprawy 

bieżące. Przewodniczący Komisji zgłosił wniosek do zaproponowanego porządku obrad w 

sprawie dodania pkt. 1 o treści: Wybór Wiceprzewodniczącego Komisji. Komisja głosowała 

jednogłośnie za wprowadzeniem tego punktu do porządku obrad. Radna Pani Bożena Wojtyniak 

zgłosiła do pełnienia tej funkcji Radnego Emila Gawina. Pan Emil Gawin wyraził zgodę na 

kandydowanie. Głowanie odbyło się: 4 członków było za, 1 osoba nieobecna. Następnie Komisja 

przystąpiła do analizy Raportu stanu Gminy Orońsko za 2023 rok. Podczas dyskusji poruszono 

tematy: budynki należące do Gminy Orońsko, nieadekwatne opisy stanów budynków i ich 

wyposażenia. Ponieważ wszystkie obiekty należące, podlegające Urzędowi Gminy były zapisy, 

gdzie mówi się „stan bardzo dobry”. Natomiast wiemy, że wiele budynków wymaga remontów, 

itd.. I nie było tego w opisie. I tutaj Pan Radny Emil Gawin zgłosił wniosek o wymianę lub 

naprawę oświetlenia w sali gimnastycznej w PSP w Wałsnowie. Następny wniosek: naprawę, 

serwis, konserwację butli gazowej w PSP w Wałsnowie. I następny wniosek o analizę wydajności 

kosztów systemu grzewczego panele FE i pompa ciepła w PSP w Wałsnowie. Taka specyficzna 

sytuacja dotycząca ogrzewania, ponieważ są dwa systemy. Jest system pompy ciepła i jest system 

też gazowy. Właśnie Pan Radny zgłosił, żeby przeanalizować wydajności i koszty ogrzewania 

tego obiektu. Komisja przystąpiła do dalszej analizy Raportu o stanie Gminy. Wniosek Pana 

Radnego Michała Kapusty o uwzględnienie w Raporcie o stanie Gminy Orońsko na kolejne lata 

informacji o wyposażeniu, rodzaj instalacji centralnego ogrzewania, elektrycznej energii 

budynków należących do Urzędu Gminy. Aby opisać ten stan, jaki jest tych wszystkich urządzeń, 

mediów w budynkach należących do Urzędu Gminy. Następnie poruszaliśmy temat promocji 

Gminy. I w tym Raporcie są nieadekwatne opisy działań medialnych i innych niż medialne. 

Dostęp do Internetu szerokopasmowego, błędny zapis. Wpisano, że w 2023 roku Internet 

szerokopasmowy był projektowany na terenie Gminy, a powinno być, iż był już użytkowany. 

Stan ilościowy i jakościowy dróg gminnych. Brak mapki obrazującej numery dróg. I kolejne 



tematy. Infrastruktura techniczna wodociągów. Brak opisu zapotrzebowania co do inwestycji. 

Stan gazyfikacji Gminy. Dostęp do Internetu szerokopasmowego. Brak dokładnych opisów 

przedsięwzięć zrealizowanych w ubiegłym roku. Stan ilościowy i jakościowy dróg. Brak opisu 

stanu dróg, błędne opisy wykonanych przedsięwzięć. Stan mienia komunalnego. Brak opisu stanu 

poszczególnych urządzeń i sprzętów. Stan techniczny Ochotniczych Straży Pożarnych, też były 

nieopisane. Członkowie Komisji zwrócili uwagę na błędną strukturę o stanie Gminy. Natomiast 

o strukturze Raportu decyduje Uchwała Rady z dnia 12 marca 2021 roku w sprawie wymogów 

dotyczących Raportu o stanie Gminy. Następnie Komisja poruszyła sprawę oświaty, nie 

uwzględniono funkcjonowania na terenie Gminy Orońsko prywatnego żłobka. Zbyt mało jest 

opisów dotyczących ochrony środowiska. Następna sprawa – realizacja uchwał Rady Gminy i 

wniosków Komisji. Tutaj mamy szczególnie dotyczących Komisji. Komisje składały wnioski, 

jest to w Raporcie ujęte. I jest opis: niezrealizowano, niezrealizowano. Nie skonkretyzowano w 

tym opisie, dlaczego nie zrealizowano wniosków Komisji. Brakiem środków finansowych? 

Wynikające z przepisów prawa czy z innych? Tam nie było właśnie tych opisów dlaczego wnioski 

Komisji nie zostały zrealizowane. I tutaj taki wniosek do Pana Przewodniczącego w sprawie tych 

wniosków, żeby one tak nie były robione do szuflady, a żeby były w jakiś sposób analizowane 

później, monitorowane. I odpisanie na następnej Komisji, że nie będzie zrealizowane. Dlaczego? 

Nie ma środków finansowych, brak dokumentacji, czy jakiś innych rzeczy, itd. Bo to nie może 

pozostać w takim niebycie, niezrealizowane. Następnie zajęliśmy się analizą sprawozdania z 

wykonania budżetu Gminy za 2023 rok. Przewodniczący poprosił Panią Skarbnik o krótkie, 

zwięzłe zreferowanie sprawozdania z wykonania budżetu. Pani Skarbnik poinformowała, że do 

sprawozdania na sesji będzie dołączona korekta, po czym kolejno omówiła najważniejsze punkty 

sprawozdania. Następnie punkt: przygotowanie opinii Komisji do absolutorium oraz udzielenia 

Wójtowi Gminy wotum zaufania za 2023 rok. Przewodniczący Komisji zaprosił członków 

Komisji do przedstawienia swoich uwag, wniosków i spostrzeżeń. Pan Michał Kapusta stwierdził, 

iż nie widzi podstaw, aby nie udzielić Wójtowi absolutorium czy wotum zaufania, z czym zgodzili 

się pozostali członkowie Komisji. Głosowanie za udzieleniem Wójtowi Gminy absolutorium: 4 

za, 1 nieobecna. Głosowanie za udzieleniem Wójtowi wotum zaufania: 4 za, 1 nieobecna. 

Następny punkt to była analiza sprawozdania Wójta Gminy Orońsko z gospodarki odpadami 

komunalnymi. Ponieważ nie mieliśmy żadnego przedstawiciela z Urzędu Gminy, co by nam 

przedstawił to sprawozdanie dotyczące gospodarki odpadami, ten punkt zostanie przeniesiony na 

następne posiedzenie Komisji. Następne, Przewodniczący Komisji stwierdził, że projekt uchwały 

w sprawie przystąpienia do sporządzenia Planu Ogólnego Gminy Orońsko wynika wprost z 

przepisów prawa. Gmina jest zobligowana do podjęcia takiej uchwały. Głosowanie za przyjęciem 

projektu uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia Planu Ogólnego Gminy Orońsko: 



wynik 4 za, 1 nieobecny. Przewodniczący Komisji powiedział w odniesieniu do projektu uchwały 

w sprawie wyrażenia zgody na zbycie nieruchomości gruntowej, że w latach ubiegłych wyszła 

ustawa, która umożliwiła wykup nieruchomości przez użytkowników wieczystych danej 

nieruchomości. Nieruchomość ta nie może zostać zasiedzona, lecz ta osoba może jedynie 

przystąpić z wnioskiem o jej wykup. Głosowanie nad przyjęcie projektu uchwały w sprawie 

zbycia nieruchomości gruntowej położonej w miejscowości Orońsko, gmina Orońsko 

sprzedawanej jest użytkownikowi wieczystemu w trybie bezprzetargowym: wyniki 4 za, 1 osoba 

nieobecna. Członkowie Komisji głosowali wnioski z Komisji. Wszystkie wnioski zostały 

przyjęte: 4 za, 1 nieobecna. Na tym zakończono posiedzenie Komisji. Dziękuję bardzo. 

 

Wspólne posiedzenie Komisji Samorządu, Ładu, Porządku Publicznego, Handlu i Usług z dnia 

25.06.2024 r. 

Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Pan Emil Gawin poinformował: Panie Przewodniczący, 

Wysoka Rado. 25 czerwca odbyła się I Komisja Samorządu, ładu, Porządku Publicznego, Handlu 

i Usług. Jeśli chodzi o obrady, pierwszym punktem był… oczywiście Komisja obradowała w 

pełnym składzie. Swą obecnością zaszczycił nas Pan Wójt Sylwester Różycki, który odpowiadał 

na wszystkie nasze pytania i uczestniczył w dyskusji. Pierwszym punktem był wybór 

Wiceprzewodniczącego Komisji i jednogłośnie na tę funkcję został wybrany Pan Grzegorz 

Siemieniec. Drugim punktem była analiza stanu infrastruktury przeciwpożarowej (hydranty) w 

gminie. Tu mamy taką sytuację, że tak na prawdę nie wiemy, gdzie mamy hydranty, w jakim one 

są stanie, czy one działają, czy nie działają. Informacje, które mamy, że tych hydrantów nie ma, 

tak na prawdę nie wiemy, czy tylko nie ma tabliczki, która informuje o tym hydrancie, czy tego 

hydrantu na prawdę tam nie ma. I tu w dyskusji z Panem Wójtem ustaliliśmy, że będziemy już 

rozpoczynać, rozpoczęła się praca, będziemy pracować nad stworzeniem takiej mapy hydrantów 

i oczywiście też regularnym sprawdzaniem ich działania i tego czy są sprawne czy nie. 

Oczywiście lokalizacji tych hydrantów, łącznie z współrzędnymi GPS, w który miejscu dokładnie 

się znajdują, aby te mapki trafiły również do wszystkich OSP w naszej Gminie. Ponieważ czasem 

dochodzi do tak absurdalnych rzeczy, sytuacji, że akcja gaśnicza jest prowadzona, wóz stoi przy 

hydrancie lub na hydrancie, a strażacy nie ma świadomości, że ten hydrant się znajduje i jadą 2 

czy 3 km po wodę. I do takiej sytuacji nie może dochodzić. To jest wynik długoletnich zaniedbań. 

To jest bardzo dziwna rzecz, że nikt o tym wcześniej nie pomyślał. Kolejny punkt: udzielenie 

informacji od Kierownika RGK na temat ściągalności naliczeń za odbiór odpadów komunalnych 

od mieszkańców Gminy Orońsko. Tu Pan Wójt nam wszelkich informacjach w tej kwestii 

udzielił. Kolejny punkt, jako że jest to I posiedzenie w nowej kadencji to chciałem potraktować 

to posiedzenie jako taki raport otwarcia, więc analiza, podsumowanie poziomu realizacji planu 



pracy Komisji w I i II kwartale 2024 i wyrażenie zgody przez członków Komisji co do 

zaakceptowania planu pracy w II półroczu, lub wprowadzenie zmian. Ponieważ nie wszystko się 

udało w pierwszych dwóch kwartałach zrealizować, więc przesunęliśmy te rzeczy, które się nie 

udało zrealizować, na kolejne 2 kwartały. Plus dopisując te kilka, naszym zdaniem, niezbędnych 

rzeczy, które muszą jeszcze do końca tego roku być zrealizowane. W trakcie już ostatniego 

punktu, czyli spraw bieżących, dyskutowaliśmy właśnie wiele kwestii bieżących. Jednym z wielu 

wniosków był np. wniosek dotyczący stanu placów zabaw w Gminie Orońsko i analizy tego co 

będziemy robić na, co będziemy analizować na następnym posiedzeniu. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Komisji zapytał, czy są jakieś pytania do Przewodniczących poszczególnych 

Komisji stałych i doraźnych. Nikt nie wyraził chęci zabrania głosu. 

 

8. Rozpatrzenie raportu o stanie Gminy Orońsko za rok 2023: 

Przewodniczący Rady Gminy Pan Jarosław Molenda poprosił Pana Wójta o krótkie przestawienie 

Raportu o stanie Gminy Orońsko za rok 2023. 

 

Pan Sylwester Różycki: Pierwszy wniosek to jest taki, że nie sposób takiego dokumentu zrobić 

od 8 maja do końca maja. To jest jedna rzecz. Te sugestie, które już pojawiły się na Komisjach, 

to są te właśnie sygnały, które niejednokrotnie sam, jako Przewodniczący zgłaszałem do 

procedowania Raportu. Że te dane muszą być na bieżąco robione, z tego względu, że jak ich nie 

zrobi od razu, nie sposób do nich wrócić. To też Raport powinien być tworzony cały rok, na 

bieżąco, a samo zlecenie go firmie zewnętrznej i dostarczenie danych, o które firma poprosi, po 

prostu jest to nie do odtworzenia. I tu bardzo dziękuję Panu Sekretarzowi i Pani Marcie, no bo 

tak na prawdę ten ciężar spłynął na Państwa odnośnie włożenia tego, co zostało pootrzymywane 

od Kierowników jednostek, referatów i szkół i wszystkich zewnętrznych działających przy 

Gminie Orońsko. Ale to, jak mówię, to jest nie sposób zrobić wartościowego Raportu, na którym 

możemy się opierać i opracowywać strategię, w tydzień czy 2 tygodnie czasu. Tym bardziej, że 

jeszcze na początku bardzo dużo obowiązków, zmiany kadrowe i absencja niektórych 

pracowników spowodowały to, że jakość tego Raportu jest jaka jest. Ale tu jeśli chodzi o 

przyszłoroczny Raport, no to on już się tworzy. To on już się już tworzy, tylko po prostu zwracam 

uwagę pracownikom, że to jest do Raportu, tak? Czyli już mam takie wypracowane i folder każdy 

pracownik ma na komputerze, to jest informacja do Raportu, tak? Czyli w ciągu roku zbieramy 

informacje do Raportu, które posłużą nam do zrobienia wartościowego dokumentu. No w takim 

Raporcie, no to najważniejsze, opis danego roku. No to wszystkich na pewno z pewnością 

interesują inwestycje, jak tu na Państwa Sołtysów spoglądam, tj. str. 193. Na stronie nr 193 są 



opisane wydatki majątkowe w wysokości 4463460 zł. To są kwoty poniesione na inwestycje w 

2023 roku. Wydatki bieżące w wysokości 30 mln. Łączny budżet 2023 roku jest to 34 mln zł. 

Jeśli chodzi o zapis, już nie pamiętam na której stronie, ale połowa budżetu są to, znaczy 

przekraczają te 50%, jest to oświata. Główny koszt tj. oświata w wysokości 51%. Skupiłem się 

również, z tych uzyskanych informacji i próbie zobrazowania zagrożeń. Zagrożeniem, które mnie 

osobiście niepokoi jest to, że mieszkańców w wieku produkcyjnym ubywa. Jest to bardzo 

niepokojące, ale to też daje jasny sygnał, że przy opracowywaniu Planu Ogólnego trzeba brać pod 

uwagę stwarzanie warunków do zachęcenia mieszkańców, aby się osiedlali w naszej Gminie. 

Tak, to tu z pewnością to już jest wniosek do działalności. Dokładnie tak. Raport również opisuje 

sposób zagospodarowania odpadami, opisuje działalność np. oczyszczalni ścieków. Jest tutaj np. 

ten problem, który obecnie nas mocno dotknie i z pewnością będziemy się z nim tu musieli 

zmagać. Dlaczego? Dlatego, że na mocy rozporządzenia gminy mają obowiązek kontroli 

bezodpływowych zbiorników na ścieki. Co to powoduje? Powoduje to, że mieszkańcy, 

podpisując umowę i spełniając warunki tej ustawy, znaczy zwiększają odbiór do oczyszczalni 

ścieków. Powoduje to, że w okolicy Orońska wszystkie oczyszczalnie pracują już na wysokich 

obrotach. A trzeba wziąć sobie pod uwagę jeszcze jedną rzecz, że jeszcze nie było kar. W 

momencie jak zaczną się kary, spowoduje to z pewnością jeszcze większy wzrost odbioru od 

mieszkańców nieczystości. Dlatego też te rozbieżności, które nigdy nie mogliśmy zrozumieć, 

jako Radni poprzedniej kadencji, z czego wynika, że oczyszczalnia pracująca na 80% obrotów, 

nie pokrywa się z ilością odbieranych ścieków. Właśnie z tego względu, że większość tych 

ścieków odbieranych od mieszkańców, z naszych oczyszczalni, jest dowożonych przez wozy 

asenizacyjne, tak? Tylko, że w momencie jak te wozy nam te ścieki przywożą, no to są w formie 

już takiej gęstszej. A ściek, który jest dostarczany do oczyszczalni siecią kanalizacyjną płynie 

cały czas. Czyli non-stop płynie w różnych odstępach czasu. Nie ma tego w jednym czasie. Są 

tam zbiorniki na tej oczyszczalni, do których się wrzuca, wstępnie się oczyszcza z tych odpadów, 

które są w tych ściekach, ale już wiemy, że będziemy mieli z tym ogromny problem. Po 

rozpoznaniu na samym początku możliwości dofinansowania rozbudowy sieci kanalizacyjnej i 

ewentualnej modernizacji oczyszczalni, okazuje się, że aby takie środki finansowe można było 

pozyskać, trzeba spełnić szereg warunków. Na dzień dzisiejszy nie spełniamy praktycznie 

żadnych. Konieczne będzie uchwalenie i wyznaczenie na terenie Gminy Orońsko, na mocy 

uchwały, aglomeracji. Na początek proponowane są przeze mnie, ale to oczywiście pod pracę 

Komisji będziemy przedkładać, aglomeracja Orońsko i aglomeracja Łaziska. Z tego względu, że 

po prostu tam mamy oczyszczalnie. Pozwoli nam to uzyskać środki finansowe unijne, ale do 

momentu, jeśli takiego dokumentu nie mamy, możemy zapomnieć o jakichkolwiek 

dofinansowaniach na ten cel. Są jakieś szczątkowe, znaczy są finanse na te zadania, ale to nie są 



tak duże kwoty jak środki unijne. Jedną rzecz, którą np. bardzo chciałem zrobić, ale też nie sposób 

było do tych informacji dotrzeć, to współpraca Gminy Orońsko z organizacjami pozarządowymi. 

No tu mamy realizację programu Piłka Nożna, no bo to był otwarty konkurs. Ale też szereg 

działań Gmina prowadziła z organizacjami pozarządowymi. Ale to, co mówię, nie sposób jest 

dotrzeć do tych informacji w tak krótkim czasie, ale musi to być systematycznie zbierane, aby ten 

dokument zawierał informacje. To, co przed Państwem oszczędziłem, to około zaoszczędziliśmy, 

tak jak ja patrzę, ok. 95 stron, które w ogóle nie powinny się w Raporcie znaleźć. No to właśnie 

te zdjęcia, jakieś opisy, które nie mają na celu przekazania informacji i wracanie do lat 

poprzednich. Dlatego też już w jakimś stopniu zadbałem o ten dokument, żeby w jakimkolwiek 

stopniu można się nim było posługiwać. To tyle z mojej strony. 

 

a) debata nad raportem 

Pan Jarosław Molenda: Przechodzimy proszę Państwa do debaty nad Raportem o stanie Gminy. 

Zgodnie z ustawą o samorządzie gminnym, w pierwszej kolejności mogą zabierać głosy 

mieszkańcy, oczywiście po złożeniu wcześniej wniosku. Pani Marto, nie wpłynęły wnioski od 

mieszkańców? W związku z tym zapraszam Wysoką Radę do debaty nad Raportem. Czy są 

pytania ze strony Radnych do Pana Wójta? Nie widzę. W takim układzie przystąpimy do 

głosowania uchwały. 

 

b) podjęcie uchwały w sprawie: udzielenia Wójtowi Gminy Orońsko wotum zaufania 

Pan Jarosław Molenda: Projekt był dostępny w eSesji. Państwo Radni z pewnością się z nim 

zapoznali. W takim układzie, mamy jakieś wnioski tutaj w tym obszarze do projektu uchwały? 

Nie widzę. 

 

Głosowano w sprawie: podjęcie uchwały w sprawie: udzielenia Wójtowi Gminy Orońsko wotum 

zaufania; 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Małgorzata Burek, Emil Gawin, Monika Głuch, Julita Grduk, Michał 

Kapusta, Paweł Matysiak, Mariusz Mirecki, Jarosław Molenda, Grzegorz Siemieniec, Adam 

Stańczyk, Mariusz Wojcieszak, Bożena Wojtyniak, Artur Zasada, Bogdan Zdon NIEOBECNI (1) 

Wiesława Kaczyńska 

 



Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że Uchwała Nr III/12/2024 Rady Gminy w Orońsku 

z dnia 28 czerwca 2024 r. w sprawie: udzielenia Wójtowi Gminy Orońsko wotum zaufania została 

podjęta. 

 

9. Rozpatrzenie sprawozdania z wykonania budżetu Gminy Orońsko za rok 2023: 

a) przedłożenie sprawozdania z wykonania budżetu gminy za rok 2023 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o przedstawienie sprawozdania Panią Dianę Czubak 

Skarbnik Gminy. 

 

Pani Diana Czubak omówiła w sposób syntetyczny przedłożone Radzie Gminy sprawozdanie. 

 

b) odczytanie opinii składu orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej o przedłożonym 

sprawozdaniu z wykonania budżetu Gminy za rok 2023 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o odczytanie opinii Panią Dianę Czubak Skarbnik Gminy. 

 

Pani Diana Czubak odczytała opinię składu orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej o 

przedłożonym sprawozdaniu z wykonania budżetu Gminy za rok 2023, która stanowi załącznik 

nr 1 do protokołu. 

 

c) wysłuchanie opinii Komisji Rewizyjnej o sprawozdaniu z wykonania budżetu i wniosku w 

sprawie absolutorium dla Wójta Gminy Orońsko 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o odczytanie opinii Panią Monikę Głuch Przewodniczącą 

Komisji Rewizyjnej. 

 

Pani Monika Głuch odczytała opinię Komisji Rewizyjnej o sprawozdaniu z wykonania budżetu i 

wniosku w sprawie absolutorium dla Wójta Gminy Orońsko, która stanowi załącznik nr 2 do 

protokołu. 

 

d) odczytanie opinii składu orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej o przedłożonym 

wniosku Komisji Rewizyjnej w sprawie udzielenia absolutorium 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o odczytanie opinii Panią Dianę Czubak Skarbnik Gminy. 

 

Pani Diana Czubak odczytała opinię składu orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej o 

przedłożonym wniosku Komisji Rewizyjnej w sprawie udzielenia absolutorium, która stanowi 

załącznik nr 3 do protokołu. 



 

e) dyskusja 

Przewodniczący Rady Gminy zapytał czy są pytania? Nikt nie wyraził chęci zabrania głosu. 

 

f) podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego Gminy Orońsko 

wraz ze sprawozdaniem w wykonania budżetu za 2023 rok 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o wygenerowanie głosowania. 

 

Głosowano w sprawie: podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego 

Gminy Orońsko wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu za 2023 rok; 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Małgorzata Burek, Emil Gawin, Monika Głuch, Julita Grduk, Michał 

Kapusta, Paweł Matysiak, Mariusz Mirecki, Jarosław Molenda, Grzegorz Siemieniec, Adam 

Stańczyk, Mariusz Wojcieszak, Bożena Wojtyniak, Artur Zasada, Bogdan Zdon NIEOBECNI (1) 

Wiesława Kaczyńska 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że Uchwała Nr III/13/2024 Rady Gminy Orońsko z dnia 

28 czerwca 2024 r. w sprawie: zatwierdzenia sprawozdania finansowego Gminy Orońsko wraz 

ze sprawozdaniem z wykonania budżetu za 2023 rok została podjęta. 

 

g) podjęcie uchwały w sprawie: udzielenia Wójtowi Gminy Orońsko absolutorium z tytułu 

wykonania budżetu za rok 2023 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o przystąpienie do głosowania. 

 

Głosowano w sprawie: podjęcie uchwały w sprawie: udzielenia Wójtowi Gminy Orońsko 

absolutorium z tytułu wykonania budżetu za rok 2023; 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Małgorzata Burek, Emil Gawin, Monika Głuch, Julita Grduk, Michał 

Kapusta, Paweł Matysiak, Mariusz Mirecki, Jarosław Molenda, Grzegorz Siemieniec, Adam 

Stańczyk, Mariusz Wojcieszak, Bożena Wojtyniak, Artur Zasada, Bogdan Zdon NIEOBECNI (1) 

Wiesława Kaczyńska 

 



Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że Uchwała Nr III/14/2024 Rady Gminy Orońsko z dnia 

28 czerwca 2024 r. w sprawie: udzielenia Wójtowi Gminy Orońsko absolutorium z tytułu 

wykonania budżetu za rok 2023 została podjęta. 

 

PRZERWA W OBRADACH 

 

10. Rozpatrzenie i podjęcie uchwał w sprawie: 

a) zatwierdzenia sprawozdania finansowego Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki 

Zdrowotnej w Orońsku za 2023 rok 

Pan Jarosław Molenda: Zaczynamy od uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania 

finansowego Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej w Orońsku za 2023. 

Wiemy, że Rada Społeczna zaakceptowała to sprawozdanie. Pan Wójt referował tą kwestię. No 

niestety nie mamy dzisiaj przedstawiciela SPZOZ-u. Myślę, że Pan Wójt dosyć szczegółowo 

omówił pracę Rady Społecznej. W związku z powyższym proszę o, no projekt uchwały znamy, 

ponieważ był dostępny, przesłany w eSesji. W związku z tym proszę Pani Marto o przygotowanie 

głosowania. Czy w międzyczasie jakieś pytania? Nie widzę. Dziękuję bardzo. 

 

Głosowano w sprawie: zatwierdzenia sprawozdania finansowego Samodzielnego Publicznego 

Zakładu Opieki Zdrowotnej w Orońsku za 2023 rok; 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Małgorzata Burek, Emil Gawin, Monika Głuch, Julita Grduk, Michał 

Kapusta, Paweł Matysiak, Mariusz Mirecki, Jarosław Molenda, Grzegorz Siemieniec, Adam 

Stańczyk, Mariusz Wojcieszak, Bożena Wojtyniak, Artur Zasada, Bogdan Zdon NIEOBECNI (1) 

Wiesława Kaczyńska 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że Uchwała Nr III/15/2024 Rady Gminy w Orońsku z 

dnia 28 czerwca 2024 r. w sprawie: zatwierdzenia sprawozdania finansowego Samodzielnego 

Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej w Orońsku za 2023 rok została przyjęta. 

 

b) przyjęcia Gminnego Programu Wspierania Rodziny w Gminie Orońsko na lata 2024-2026; 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o krótkie zreferowanie projektu uchwały Panią Ewę Fokt 

Kierownika Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Orońsku. 

 



Pani Ewa Fokt: Gminny Program Wspierania Rodziny na lata 2024-2026 Gminy Orońsko 

opracowany zostały na podstawie ustawy o wspieraniu rodziny i systemie pieczy zastępczej. 

Tworzy się go raz na 3 lata. Tak po krótce mówiąc, jeśli chodzi o jakieś takie główne założenia, 

to tutaj zasadniczym celem tego programu, jest to, żeby jednak poprawić funkcjonowanie rodzin, 

które z jakichś przyczyn, no utraciły jakąś wydolność wychowawczą, poprawić funkcjonowanie 

w zakresie właśnie obszarów jakichś ekonomiczno-socjalnych, czy opiekuńczo-

wychowawczych. W tym celu głównie asystent rodziny pracuje z wszystkimi członkami rodziny, 

w celu poprawy tej sytuacji. Na ten moment mamy 4 rodziny, jeśli chodzi o naszą gminę, w 

poprzednich latach było troszkę więcej. Także tutaj sytuacja jest zmienna. W roku 2023… jeszcze 

wrócę do tego, że w sytuacji, kiedy nie uda się jakby utrzymać dziecka w biologicznej rodzinie, 

tworzy się wtedy sytuacja taka, że dzieci są umieszczane w pieczy zastępczej, albo w rodzinach 

zastępczych, albo w instytucjonalnej pieczy, czyli placówki opiekuńczo-wychowawcze. Jeśli 

chodzi o pieczę zastępczą, to w 2023 roku koszt utrzymania czwórki dzieci, bo o tylu dzieciach 

mówimy, wyniósł ok. 25 000 zł. Także tutaj nadzór sprawuje nad realizacją Pan Wójt. Może być 

problem, bo ewaluował w trakcie, dostosowany w trakcie do potrzeb adresatów. Jest to zadanie 

finansowe ze środków własnych gminy. 

Jarosław Molenda: Dziękuję bardzo. Czy mamy jakieś pytania? Nie widzę. Projekt uchwały jest 

znany. W związku z powyższym rozumiem, że nie wnosicie Państwo żadnych uwag, sugestii. 

 

Głosowano w sprawie: przyjęcia Gminnego Programu Wspierania Rodziny w Gminie Orońsko 

na lata 2024-2026; 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Małgorzata Burek, Emil Gawin, Monika Głuch, Julita Grduk, Michał 

Kapusta, Paweł Matysiak, Mariusz Mirecki, Jarosław Molenda, Grzegorz Siemieniec, Adam 

Stańczyk, Mariusz Wojcieszak, Bożena Wojtyniak, Artur Zasada, Bogdan Zdon NIEOBECNI (1) 

Wiesława Kaczyńska 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że Uchwała Nr III/16/2024 Rady Gminy w Orońsku z 

dnia 28 czerwca 2024 r. w sprawie: przyjęcia Gminnego Programu Wspierania Rodziny w Gminie 

Orońsko na lata 2024-2026 została przyjęta jednogłośnie. 

 

c) ustalenia szczegółowych zasad ponoszenia odpłatności za pobyt w schronisku dla osób 

bezdomnych oraz w schronisku dla osób bezdomnych z usługami opiekuńczymi; 



Przewodniczący Rady Gminy poprosił o zreferowanie projektu uchwały Panią Ewę Fokt 

Kierownika Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Orońsku. 

 

Pani Ewa Fokt: Tu, jeśli chodzi o tą uchwałę, to zmiana tak naprawdę polega wyłącznie na tym, 

że w pierwotnej uchwale wysokość odpłatności za pobyt w schronisku liczona była procentowo 

od wydatkowanego kosztu utrzymania pobytu. Natomiast teraz wysokość tej odpłatności będzie 

liczona w stosunku od dochodu osoby tam umieszczanej. Ze względu na to, że koszt utrzymania 

osoby, znaczy dniówka, wzrasta w każdym roku. Wynosi ona w tej chwili około 80 zł w 

schronisku z usługami opiekuńczymi, czyli po prostu to było nieadekwatne do sytuacji, bo osoba, 

która posiadała niewielki dochód, nie była w stanie po prostu tych kosztów ponieść. Tak? 

Pan Jarosław Molenda: Dziękuję bardzo. Czy mamy jakieś sugestie do projektu uchwały, który 

był przesłany do Państwa Radnych? Nie widzę. Tak? Proszę bardzo. 

Pan Michał Kapusta: Ja mam pytanie. Ile osób korzysta z takiej opieki? 

Pani Ewa Fokt: Jedna osoba w tym momencie. 

Pan Jarosław Molenda: Dziękuję. Czy są jeszcze jakieś pytania? Dziękuję, nie widzę. 

 

Głosowano w sprawie: ustalenia szczegółowych zasad ponoszenia odpłatności za pobyt w 

schronisku dla osób bezdomnych oraz w schronisku dla osób bezdomnych z usługami 

opiekuńczymi; 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Małgorzata Burek, Emil Gawin, Monika Głuch, Julita Grduk, Michał 

Kapusta, Paweł Matysiak, Mariusz Mirecki, Jarosław Molenda, Grzegorz Siemieniec, Adam 

Stańczyk, Mariusz Wojcieszak, Bożena Wojtyniak, Artur Zasada, Bogdan Zdon NIEOBECNI (1) 

Wiesława Kaczyńska 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że Uchwała Nr III/17/2024 Rady Gminy w Orońsku z 

dnia 28 czerwca 2024 r. w sprawie: ustalenia szczegółowych zasad ponoszenia odpłatności za 

pobyt w schronisku dla osób bezdomnych oraz w schronisku dla osób bezdomnych z usługami 

opiekuńczymi została przyjęta jednogłośnie. 

 

d) zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Orońsko na lata 2024-2040; 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o zreferowanie projektu uchwały Skarbnik Gminy Panią 

Dianę Czubak. 

 



Pan Jarosław Molenda: Czy razem z budżetem będziemy? 

Pani Diana Czubak: Tak, będę od razu omawiać zmiany do uchwały budżetowej. Zmiany w 

uchwale Wieloletniej Prognozy Finansowej – tutaj macie Państwo dochody zwiększone łącznie 

o kwotę 355071,72 zł. Jest to kwota, która zbiera zmiany wprowadzone do budżetu w stosunku 

do poprzedniej uchwały z 25 maja wprowadzone zarządzeniami Wójta Gminy, plus zmiany, które 

będą również ujęte w dzisiejszej uchwale budżetowej. Wydatki zwiększono łącznie o kwotę 

711262,37 zł. Jeśli chodzi o dochody, zarządzeniem zostały wprowadzone dotacje, które Wójt na 

podstawie upoważnień ustawowych może wprowadzać do budżetu. I to są dotacje związane z 

zakresu pomocy społecznej, Karta Dużej Rodziny, czy dodatki osłonowe. Wprowadzone zostały 

również dotacje związane z przeprowadzeniem wyborów do Parlamentu Europejskiego. A 

zmiany dokonane, zaprojektowane w uchwale budżetowej, i jeszcze nawiążę tutaj – dostaliście 

Państwo taką propozycję autopoprawek do uchwały budżetowej i do WPF-u. Są to propozycje 

zmian zażółcone. Po stronie dochodowej, dochody bieżące – dokonano zmian w wysokości, 

wprowadzono 129900 zł, jest to dotacja, którą Gmina pozyskała na realizację projektu 

Cyberbezpieczny Samorząd, w okresie 2024-2026. Tutaj mamy wprowadzoną tą część 

dochodów, która będzie zaprojektowana już na rok 2024. Pozostała kwota dotacji będzie 

zaprojektowana w roku 2025. Wydatkowo będzie realizowana 2024-2025-2026. Po stronie 

oświaty wprowadzono środki w wysokości 975,61 zł. Są to środki przeznaczone na promocję 

Bezpiecznych zachowań w jednostkach oświatowych, z przeznaczeniem na nagrody dla uczniów 

na koniec roku szkolnego. Po stronie dochodowej wprowadzono kwotę 600 zł do wysokości 800 

zł, z przeznaczeniem na wypłatę nagród dla uczniów klasy VIII za najlepiej zdany egzamin 

ósmoklasisty. Po stronie dochodów majątkowych wprowadzono kwotę 18824,76 zł z 

przeznaczeniem na realizację inwestycji „Przebudowa drogi gminnej Guzów-Chronówek”. Jest 

to dotacja z tzw. FOGR-u, czyli na drogi dojazdowe do pól. W dziale administracja publiczna po 

stronie również majątkowej jest to również realizacja tego projektu Cyberbezpieczny Samorząd 

w wysokość 162600 zł. Jako autopoprawkę proponujemy wprowadzić jego różne rozliczenia 

kwotę w wysokości 29500 zł. Tutaj mamy taką sytuację, gdzie mieliśmy podjętą uchwałę na 

wydatki niewygasające, czyli w grudniu podjęta była uchwała, gdzie mieliśmy podpisaną umowę 

z geodetą na wykonanie prac geodezyjnych dotyczących Tomaszowa – Tomaszów-Syberów – z 

terminem realizacji do 30 czerwca tego roku. Wpłynął wniosek od wykonawcy o przedłużenie 

tych prac ze wskazaniem terminu 6 wrzesień 2024. Wykonawca tutaj zgłosił wniosek o 

wydłużenie prac geodezyjnych, z uwagi, iż prace wskazane w umowie zbiegły się w czasie z 

ujawnieniem w ewidencji gruntów działek wydzielonych pod inwestycją drogową dotyczącą 

działki 758, droga relacji Śniadków-Tomaszów. Stwierdził, że niemożliwe jest ustalenie granic i 

przeprowadzenie podziału działek, które nie figurują w rejestrze ewidencji gruntów. Propozycja 



wydłużenia terminu, tj. 6 września. Procedura generalnie wygląda tak, chodzi o wydatki 

niewygasające, że my w grudniu 2023 roku zaproponowaliśmy pieniądze na wydzielony 

rachunku gminy. I te pieniądze leżą do 28 czerwca tego roku. I mają status wydatków. Po tym 

terminie, czyli od 1 lipca, stają się one niewydatkowane, stają się dochodem i mogą być ponownie 

przeznaczone na realizację właśnie tego zadania. Jest to zabieg typowo proceduralny, mamy 

zabezpieczenie na ten sam wydatek. Więc pojawia się tu zadanie i ta kwota i po stronie 

dochodowej, jak również po stronie wydatkowej. Jeśli chodzi o wydatki, dokonane zwiększenia: 

po stronie wydatków bieżących autopoprawką zostało zaproponowane wprowadzić środki 5000 

zł z przeznaczeniem na zakup niezbędnych materiałów do remontu mostu w miejscowości 

Dobrut, w tym belek drewnianych. Te środki pochodzą ze zmiany przesunięcia z zadania 

inwestycyjnego „Przebudowa istniejącego obiektu mostowego na przepust stalowy w ciągu drogi 

gminnej relacji Dobrut-Bąków-Ciepła”. Zwiększenia po stronie wydatków bieżących: 

administracja publiczna – zwiększamy wydatki na realizację projektu Cyberbezpieczny 

Samorząd. Tutaj wprowadzamy środki w wysokości 82945zł, jako wkład własny do projektu. 

9357 zł transferujemy tylko z wkładu, z niekwalifikowanego wkładu własnego, na 

kwalifikowany. W administracji publicznej zwiększamy środki, to jest również na szkolenia 

pracowników. Również środki pochodzą z realizacji projektu Cyberbezpieczny Samorząd, jest to 

kwota 17425 zł. W dziale Oświata i wychowanie, szkoły podstawowe., zwrot niewykorzystanych 

dotacji oraz płatności. Tutaj wprowadzamy kwotę 24500 zł, są to środki na oświatę, które 

otrzymaliśmy w roku 2023 z takiego Funduszu Pomocy, ale nie wydatkowane na dzieci 

pochodzące z Ukrainy, musimy zwrócić do końca sierpnia 2023. Ja je wprowadzam już na tą 

chwilę do budżetu. Na naszym terenie nie ma żadnego dziecka. Te środki po prostu trzeba oddać. 

W dziale Oświata i wychowanie w przedszkolach, kwota 26000 zł, zwiększona o 26000 zł i jest 

ona przeznaczona na dotację dla niepublicznych jednostek systemu oświatowego. Na naszym 

terenie funkcjonuje jedno przedszkole niepubliczne i jest to zabezpieczenie środków na miesiąc 

lipiec. Z uwagi na tą sytuację, która się dzieje w oświacie, na miesiąc lipiec ponownie musimy 

się spotkać i tych pieniędzy po prostu poszukać. Jest to kwestia ok. 23000 zł miesięcznie dotacji 

dla tego przedszkola, więc na tą chwilę w budżecie należałoby jeszcze ok. 140000 zł znaleźć na 

funkcjonowanie przedszkola. Jeśli chodzi o pozostałą działalność w oświacie, stypendia dla 

uczniów, kwota 800 zł. Tutaj jest zwiększenie na nagrody dla ósmoklasistów za najlepiej zdany 

egzamin. Kwota 775 zł w pozostałej działalności w oświacie również jest przeznaczona na 

nagrody konkursowe na zakończenie roku. Przeciwdziałanie alkoholizmom, tutaj wprowadzamy 

roczną kwotę 123000 i są to środki niewykorzystane w latach poprzednich. 123587,65 zł i one są 

w całości przeznaczane, jako te znaczone środki na realizację programu z Gminnej Komisji 

Rozwiązywania Problemów Alkoholowych. Dokonuje się zmniejszeń po stronie wydatków 



bieżących – tutaj została rozdysponowana rezerwa ogólna na wkład własny do projektu, kwota 

58979 zł w całości przeznaczona na realizację do projektu Cyberbezpieczny Samorząd. 

Zwiększenia po stronie wydatków majątkowych – zwiększa się kwotę o kwotę 177100 zł z 

przeznaczeniem na wypłatę odszkodowań dla mieszkańców za zajęcie gruntów pod budowę drogi 

w Tomaszowie, tj. ta budowa drogi z Polskiego Ładu, Tomaszów-Śniadków-Wałsnów za zajęte 

grunty. I zwiększamy również kwotę z tytułu otrzymanej dotacji z Urzędu Marszałkowskiego do 

drogi Guzów-Chronówek, 18024,76 zł. Tutaj wprowadzamy w rozdziale Drogi wewnętrzne 

zadanie, które będzie finansowane środkami niekorzystanymi z wydatków niewygasających – 

„Budowa drogi Tomaszów-Syberów. Gospodarka mieszkaniowa, kwota 4000 zł dotyczy działki 

67/2 w Tomaszowie pod plac zabaw przy świetlicy. Są to środki przeznaczone na geodezję i 

wycenę. Administracja, wydatki na zakupy inwestycyjne jednostek – wprowadza się wydatki w 

kwocie 260366,40 zł i jest to zadanie na realizację projektu Cyberbezpieczny Samorząd. Po 

stronie zmniejszającej wydatki majątkowe pojawia się przesunięcie w wysokości 5000 zł na 

zakup belek drewnianych na remont mostu w Dobrucie. Po stronie przychodów dokonujemy 

zmian i wprowadzamy kwotę 355190,65 zł i pochodzą te środki m.in. z niewykorzystanych 

środków Gminnej Komisji Problemów Alkoholowych 123587,65 zł. W ramach 

niewykorzystanych środków z Rosnącej Odporności, jest to nagroda, która została 

niewykorzystana w wysokości 85208,60 zł, jak również środki na oświatę z Funduszu Pomocy, 

24503 zł. To są te znaczone wolne środki. Wolnych środków nieznaczonych wprowadzamy do 

budżetu kwotę 204881,40 zł. Rozchody pozostają bez zmian. Wracając do WPF-u. W WPF-ie, 

jako zadanie, jako przedsięwzięcie zostaje wprowadzone do załącznika nr 2 przedsięwzięcie pod 

nazwą Cyberbezpieczny Samorząd do realizacji w latach 2024-2026. 

Pan Jarosław Molenda: To wszystko? Dziękuję bardzo. Czy są jakieś pytania do projektu 

uchwały, do relacji, którą Pani Skarbnik przedstawiła? Nie widzę. 

 

Głosowano w sprawie: zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Orońsko na lata 2024-

2040 wraz z autopoprawką 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Małgorzata Burek, Emil Gawin, Monika Głuch, Julita Grduk, Michał 

Kapusta, Paweł Matysiak, Mariusz Mirecki, Jarosław Molenda, Grzegorz Siemieniec, Adam 

Stańczyk, Mariusz Wojcieszak, Bożena Wojtyniak, Artur Zasada, Bogdan Zdon NIEOBECNI (1) 

Wiesława Kaczyńska 

 



Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że Uchwała Nr III/18/2024 Rady Gminy w Orońsku z 

dnia 28 czerwca 2024 r. w sprawie: zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Orońsko na 

lata 2024-2040 została przyjęta jednogłośnie. 

 

e) zmian w uchwale budżetowej Gminy Orońsko na 2024 rok; 

Pan Jarosław Molenda: Projekt jest Państwu znany. Pani Skarbnik zreferowała zmiany dotyczące 

budżetu Gminy Orońsko na rok 2024. W związku z powyższym proszę o wygenerowanie 

głosowania uchwały dotyczącej zmian w budżecie Gminy Orońsko na rok 2024 wraz z 

autopoprawką. 

 

Głosowano w sprawie: zmian w budżecie Gminy Orońsko na 2024 rok wraz z autopoprawką; 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Małgorzata Burek, Emil Gawin, Monika Głuch, Julita Grduk, Michał 

Kapusta, Paweł Matysiak, Mariusz Mirecki, Jarosław Molenda, Grzegorz Siemieniec, Adam 

Stańczyk, Mariusz Wojcieszak, Bożena Wojtyniak, Artur Zasada, Bogdan Zdon NIEOBECNI (1) 

Wiesława Kaczyńska 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że Uchwała Nr III/19/2024 Rady Gminy w Orońsku z 

dnia 28 czerwca 2024 r. w sprawie: zmian w budżecie Gminy Orońsko na 2024 rok została 

przyjęta. 

 

f) przystąpienia do sporządzenia planu ogólnego gminy Orońsko; 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o zreferowanie projektu uchwały Wójta Gminy Pana 

Sylwestra Różyckiego. 

 

Pan Sylwester Różycki: Odnośnie Planu Ogólnego jest to wymóg ustawowy. Wszystkie gminy 

w Polsce mają obowiązek uchwalania tego typu dokumentu do 1 stycznia 2026 roku. 

Konsekwencje, jakie gmina podniesie, jak takiego dokumentu nie uchwali, to m.in. brak 

możliwości wydawania pozwoleń na budowę na zasadach WZ. Tak, znamy wszyscy WZ’i. I teraz 

tak, w momencie procedowania tego typu uchwały ważnym będzie kontakt z mieszkańcami. 

Dlaczego? Dlatego, że Plan Ogólny w dużym stopniu różni się od tzw. studium. Studium znane. 

Obecnie studium wyznacza kierunki do podejmowania, opracowania i wyznaczania kierunków 

dla planów miejscowych. Czyli de facto to jest taki dokument, który jest w Gminie, ale służy do 

sporządzania miejscowych planów. Ale już Plan Ogólny będzie miał już charakter prawa 



miejscowego. Co to oznacza? To oznacza, że jeśli w postępowaniu ktoś nie złoży wniosku, żeby 

na jego nieruchomości, która obecnie jest np. gruntem rolnym o klasie niższej niż... i my w tego 

typu dokumencie podejmiemy, że tam jest rola, to nie będzie możliwości wydawania warunków 

zabudowy na mieszkaniówkę. Tak więc jeśli Państwo usłyszą, tu się zwracam do Sołtysów, 

Radnych, że już Gmina Orońsko zbiera wnioski do postępowania, czyli do toczącego się 

postępowania, uczulić mieszkańców, żeby przeanalizowali ten dokument i składali wnioski do 

Gminy, co na danej nieruchomości planują robić, ewentualnie jaką funkcję planują, żeby te ich 

nieruchomości miały. Jak tego nie zrobią, no to wiadomo, my, jako gmina, jako ja, jako Wójt, 

przy pomocy urbanisty będziemy wyznaczać kierunki rozwoju danych obszarów. Ale w 

momencie, jak takich wniosków od mieszkańców nie będziemy mieć, nie będziemy mieć również 

wiedzy jak mieszkańcy, czyli właściciele tych nieruchomości planują zagospodarować swoje 

nieruchomości. To jest bardzo ważne, bo potem od nowa robić, to jest bardzo dużo pracy i po 

prostu może uniemożliwić zabudowę domków jednorodzinnych, bo to przy głownie o to chodzi 

na naszych terenach, uchwalenie i nieprzewidzenie tego w tym dokumencie, uniemożliwi 

Wójtowi wydawanie warunków zabudowy, jeśli nie będzie zgodne z tym dokumentem. To głośno 

mówię, powtarzam jeszcze raz. 

Pan Mariusz Mirecki: A co jeśli mieszkańcy... 

Pan Jarosław Molenda: Proszę, proszę o spokój, za chwilkę dojdziemy do pytań. Proszę bardzo, 

jakieś pytania? Proszę bardzo. 

Pan Mariusz Mirecki: A co jeśli mieszkańcy zdecydują, że na ich działce ma powstać mieszkanie, 

jest klasa ziemi powyżej 3? Powyżej, czyli 2 i 1. 

[nakładające się głosy] 

Pan Jarosław Molenda: Powiem tak: o lepszej klasie. 

Pan Sylwester Różycki: O lepszej klasie, która obecnie nie umożliwia, tak? 

Pan Mariusz Mirecki: No właśnie. 

Pan Sylwester Różycki: Z tym problemem już mieszkańcy do nas już się zzgłaszają. Nie mamy 

jednoznacznej odpowiedzi jeszcze od urbanisty, no bo to jest nowy dokument, tak? Bo rozumiem, 

że Panu chodzi o to, czy jak złoży wniosek, czy ten dokument już umożliwia zabudowę? Mam 

nadzieję, że tak. Mamy nadzieję, że tak. Ale ta opinia już jest zlecona do Radców Prawnych, bo 

mamy taką sytuację pomiędzy ul. Starowiejską, a Rzeczną. Czyli tutaj ten obszar... 

Pan Mariusz Mirecki: A tam nie są tereny zalewowe? 

Pan Sylwester Różycki: Nie są. Z tamtej strony są. Tak, ale mówimy tutaj o nieruchomościach 

bliżej figurki i tutaj, w tych nieruchomościach. I tu właśnie jest ta klasa ziemi. Tak? I tu mam taki 

przypadek właśnie, że mam podejrzenie, że może to umożliwić, ale jak będę miał jednoznaczną 

odpowiedź, to udzielę informacji. 



Pan Mariusz Mirecki: Mamy czas jaszcze. 

Pan Sylwester Różycki: Ale rozwiązałoby to dużo problemów. 

Pan Mariusz Mirecki: Tak, tak. 

Pan Jarosław Molenda: Czy jeszcze jakieś pytania? Proszę bardzo Radny Kapusta. 

Pan Michał Kapusta: Czy ten dokument ma jakiś okres ważności? Co jakiś czas będzie 

powtarzany, czy ustawa tego nie przejmuje? 

Pan Sylwester Różycki: To jest tak samo jak ze studium. Ono jest uchwalane i funkcjonuje. Nie 

ma ważności. 

Pan Jarosław Molenda: Proszę bardzo, jeszcze, bo to jest ważne pytanie. Proszę bardzo. Pan 

Sołtys Strzecha. 

Pan Tadeusz Strzecha: Czy to się tyczy tych działek już przylegających do istniejących dróg i 

działek, gdzie się ewentualnie planuje działki, że będzie droga? 

Pan Sylwester Różycki: Cały teren Gminy. Cały obszar. 

Pan Michał Kapusta: Już, trzeba już się zastanawiać, gdzie będzie droga. 

Pan Sylwester Różycki: Już, tak. Czyli, jak obecny np., rozumiem, do czego Pan dąży. Tam gdzie 

nie ma Pan drogi jeszcze, tak? 

Pan Tadeusz Strzecha: Tak jest, tak. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli już trzeba składać, będzie trzeba składać wnioski, że tam 

planowane jest zabudowa jednorodzinna. Ale jeśli chodzi o ten obszar, no to wiemy my, jako 

gmina, tak, że tam planujemy również robić drogę i tam kierunek jest jednoznaczny, że tam 

planujemy zabudowę jednorodzinną i nieuciążliwą działalność gospodarczą, tak? No właśnie o 

tym wiemy, ale tu chodzi o takie obszary, które potencjalnie są dla mieszkańców, a które my przy 

tej strategicznej, w tym planowaniu możemy pominąć, tak? No jeśli chodzi o ten obszar, no to 

wiemy, czy tam ma być coś, tak? Ale chodzi o taką zabudowę, że gdzieś tam są 2, 3 domy i ktoś 

ma jakąś działkę i planuje tam np. jakąś zabudowę, tak? 

Pani Barbara Szałas: A rolnicy też muszą składać wnioski, że mają grunt i będzie to grunt rolny? 

Jak to? 

Pan Sylwester Różycki: To też jest dobra pytanie. Mówi Pani o zabudowie osadniczej, tak? O 

osadzie. O zagrodowej. To jest bardzo dobre pytanie. Czy ta ustawa, na której rolnicy mogą się 

budować, tak, na warunki zabudowy, czy jednak ten Plan Ogólny będzie uniemożliwiał? To jest 

bardzo dobre pytanie. 

Pan Jarosław Molenda: Czy jeszcze jakieś pytania? Bo bardzo ważne. Proszę bardzo. 

Pani Renata Czubak: Jak mam działkę kl. 5 i nie wiem w przyszłości, to może dzieci będą się 

chciały budować. Czy ja już to mogę składać taki wniosek? To cały czas będzie trwało? 

Pan Jarosław Molenda: Dokładnie tak. 



Pan Sylwester Różycki: To właśnie o to chodzi. Że jak Pani tego nie złoży, a my tą działkę 

pominiemy, to będzie trzeba zmienić cały plan ogólny. Takie są… w tej części, tak? Czyli będzie 

procedura bardziej skomplikowana. 

Pan Wojciech Brodowski: Czyj to wymysł? 

Pan Sylwester Różycki: Ustawowy. To jest ustawa. 

Pan Jarosław Molenda: Dobrze. Czy jeszcze, bo to jest ważne... 

Pan Mariusz Mirecki: Jeszcze jedno pytanie. Rolnicy biorą teraz dotację, tak? No i wydzielą sobie 

teraz miejsce na budowę. No bo, że będzie to budowlane w przyszłości. I co teraz z tą działką? 

Czy już wiadomo coś? 

Pan Sylwester Różycki: Znaczy ona sama nie przekształca się w budowlaną. To jest tylko, że tam 

jest planowane. 

Pan Mariusz Mirecki: Tylko po prostu będzie już wiadomo, że będzie przeznaczona, czy rolnik 

będzie mógł dostawać dofinansowanie? 

Pan Adam Stańczyk: Rolnik, dopóki uprawia, może brać dofinansowanie. 

Pani Małgorzata Burek: Ona będzie rolno-budowlana, tak? 

Pan Sylwester Różycki: My nie będziemy. Ten dokument nie zmienia przeznaczenia 

nieruchomości, tak? Tylko to jest planowana zmiana funkcji. 

Pan Emil Gawin: Przepraszam. Tu chodzi tylko o to, że jakby Gmina decydując, że na tym terenie 

będzie tylko działalność rolnicza, to wykluczy wtedy ewentualną budowę. Ale w momencie, 

kiedy Gmina ustali, że na tym terenie jest działalność rolnicza i zabudowa jednorodzinna, to może 

być na tej działce rolnej przez cały czas, okres funkcjonowania tej ustawy, może być działalność 

rolnicza, ale daje to też punkt, że można zostać przemianowana na budowlaną, tam może powstać 

zabudowa jednorodzinna. O ile dobrze rozumiem. 

Pan Sylwester Różycki: Tak, tylko, że jeśli chodzi o to właśnie zabudowę jednorodzinną i 

działalnością rolniczą, no to tu się trochę te funkcje właśnie kłócą. I dlatego to te dokumenty 

właśnie po to powstają, żeby jednoznacznie określić, gdzie są zabudowy jednorodzinne, gdzie są 

funkcje rolnicze, gdzie są zwarte zabudowy, gdzie są przemysłowe. To właśnie ma rozwiązać 

poniekąd ten problem właśnie tej… 

Pan Adam Stańczyk: Żeby nie było później konfliktu. 

Pan Sylwester Różycki: Tak, tak, bo mamy ten... osobiście teraz rozpatrujemy taki przypadek, że 

te nasze tereny rolnicze i tej drobnej działalności rolniczej często wykupywane są przez 

mieszkańców okolicznych miast czy miejscowości i niekoniecznie, no tak jak to przypadki są w 

Internecie, że kogut pieje, tak, itd. Tak, dlatego właśnie te funkcje też się kłócą, tak. I właśnie ten 

dokument jednoznacznie określić, gdzie jest zabudowa jednorodzinna, gdzie jest działalność 

rolnicza, to właśnie jest po to. 



Pani Renata Czubak: I od kiedy możemy składać? 

Pan Jarosław Molenda: Jak uchwalimy… 

Pan Sylwester Różycki: Jak uchwalimy uchwałę. 

Pan Mariusz Mirecki: A jeszcze jest jedno pytanie. Powiedzmy, że nikt takiego wniosku nie złoży, 

a będzie w przyszłości chciał wybudować to mieszkanie. 

Pan Sylwester Różycki: No to trzeba będzie zmieniać ten dokumenty. 

Pan Mariusz Mirecki: Cały plan trzeba będzie zmienić? 

Pan Jarosław Molenda: Całą procedurę trzeba przeprowadzić. 

Pan Sylwester Różycki: Ale procedura jest ta sama. Trzeba to wyłożyć, od nowa, tak? Określić…. 

Pan Jarosław Molenda: Ponieść koszty. 

Pan Sylwester Różycki: No dokładnie, urbanistyczne, tak. Urbanista będzie musiał pomagać nam 

to zmieniać i wtedy przekładać każdorazowo dokumentację… 

Pan Mariusz Mirecki: Słabo to widzę. 

Pan Sylwester Różycki: Dlatego akcentuję, żeby po prostu każdy właściciel nieruchomości 

zainteresował się tym dokumentem. To ma realny wpływ na właśnie dalsze losy, z danymi 

nieruchomościami. 

Pan Jarosław Molenda: Dobrze, Panie Wójcie, bardzo dziękuję za szczegółowe wyjaśnienie tej 

bardzo, bardzo ważnej kwestii dla nas mieszkańców. 

Pan Sylwester Różycki: Będą spotkania jeszcze w tym temacie, tak… 

Pan Jarosław Molenda: Tak. Ta sprawa pewnie będzie dalej jeszcze akcja informacyjna przez 

Gminę będzie przeprowadzona dosyć szeroko, ale już w tej chwili, tak jak Wójt prosił, do nas 

Radnych, do Państwa Sołtysów o informowanie, uczulanie, żeby już na ten temat myśleć. Proszę 

Państwa, przechodzimy zatem do głosowania nad uchwałą o przystąpieniu do sporządzenia Planu 

Ogólnego Gminy Orońsko. 

 

Głosowano w sprawie: przystąpienia do sporządzenia planu ogólnego gminy Orońsko; 

Wyniki głosowania: ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (13) Małgorzata Burek, Emil Gawin, Monika Głuch, Julita Grduk, Paweł 

Matysiak, Mariusz Mirecki, Jarosław Molenda, Grzegorz Siemieniec, Adam Stańczyk, Mariusz 

Wojcieszak, Bożena Wojtyniak, Artur Zasada, Bogdan Zdon WSTRZYMUJĘ SIĘ (1) 

Michał Kapusta NIEOBECNI (1) Wiesława Kaczyńska 

 



Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że Uchwała Nr III/20/2024 Rady Gminy w Orońsku z 

dnia 28 czerwca 2024 r. w sprawie: przystąpienia do sporządzenia planu ogólnego gminy Orońsko 

została przyjęta. 

 

g) wyrażenia zgody na zbycie nieruchomości gruntowej położonej w miejscowości Orońsko, 

gmina Orońsko, sprzedawanej jej użytkownikowi wieczystemu w trybie bezprzetargowym; 

Pan Jarosław Molenda: Bardzo proszę Pana Wójta o zabranie głosu w tej kwestii, ponieważ 

pojawiły się na profilu nieautoryzowanym, profilu Facebook'owym dosyć dziwne insynuacje. 

Jakby Pan Wójt się zechciał odnieść do tej sprawy. 

Pan Sylwester Różycki: Szanowni Państwo, odnośnie nieruchomości, podjęcia uchwały w 

sprawie wyrażenia zgody na nieodpłatne zbycie nieruchomości działki oznaczonej nr 118/12 

położonej w miejscowości Orońsko, przedstawię Państwu sekwencję zdarzeń, jaka nastąpiła 

przed procedowaniem tej uchwały. W dniu 5 grudnia 2023 roku wpłynął wniosek do Urzędu 

Gminy w Orońsku w sprawie żądania wykupu omawianej nieruchomości przez dzierżawcę 

wieczystego, po czym ówczesny Wójt Henryk Nosowski zweryfikował formalnie wniosek i 

poddał go pod dalszą procedurę. 2 lutego 2024 roku został zlecony operat szacunkowy, 

określający aktualną wartość rynkową przedmiotowej nieruchomości. Po czym Pan Wójt Pan 

Henryk Nosowski 24 kwietnia 2024 roku Zarządzeniem nr 56/2024 w sprawie przedłożenia do 

sprzedaży w drodze bezprzetargowej nieruchomości gruntowej stanowiącej własność Gminy 

Orońsko na rzecz jej użytkownika wieczystego, położonej w miejscowości Orońsko oznaczonej 

nr 118/12 oraz sporządzenia i poddania do publicznej wiadomości wykazu nieruchomości, które 

właśnie mają być podane do sprzedaży na mocy właśnie nowelizacji ustawy. 24 kwietnia została 

również podana informacja do publicznej wiadomości, wykaz nieruchomości gruntowej, będący 

własnością Gminy Orońsko przeznaczonych do sprzedaży w drodze bezprzetargowej na rzecz jej 

użytkownika wieczystego na podstawie artykułu ustawy o gospodarce nieruchomościami. Wykaz 

wywieszono na tablicy ogłoszeń w Urzędzie Gminy Orońsko, a także zamieszczono na stronie 

Urzędu Gminy. Publikacja informacji również była w prasie lokalnej. 15 czerwca 2024 roku 

został przygotowany projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zbycie ruchomości 

gruntowej położonej w miejscowości Orońsko i przedłożone pod obrady Rady Gminy. I to byłoby 

tyle w tym temacie. Jeśli chodzi o te kwestie, które Pan poruszył i insynuacje na 

nieautoryzowanym profilu. W zapisach tych, do których chciałbym się odnieść, jest insynuacja, 

że w tym lokalu funkcjonuje Stowarzyszenie, w którym jestem w Zarządzie. No tak, jak 

wynajmuje Stowarzyszenie lokal, no to przecież nie mam prawa do jego dysponowania, tylko po 

prostu jego jest najemcą, tak? 



Pan Jarosław Molenda: Czyli wprost. Stowarzyszenie nie jest użytkownikiem wieczystym tejże 

nieruchomości. 

Pan Sylwester Różycki: Nie. Nie jest. A użytkownik wieczysty skorzystał z prawa, które nastąpiło 

po nowelizacji ustawy, gdzie zażądał na moc tej ustawy, wykupu i spełnienia warunków, tu też 

20-krotność rocznego czynszu. I jeśli takie warunki spełni i wpłaci do kasy Gminy Orońsko, 

Gmina Orońsko nie będzie mogła nic zrobić innego, jak tą nieruchomość zbyć. A jeśli chodzi o 

procedowanie tej uchwały na sesji Rady Gminy, niektórzy notariusze wymagają tej uchwały, bądź 

nie. Ale ze względu na, jak się domyślałem, pojawienie się tego typu spekulacji, podjąłem 

decyzję, żeby dodatkowo jeszcze ten warunek spełnić i przedłożyć to do publicznej wiadomości, 

żeby nie było żadnych niedomówień w tej sprawie. Tyle z mojej strony. 

Pan Jarosław Molenda: Dziękuję bardzo za to obszerne wyjaśnienie. Rozumiem, że procedura 

jest zamknięta. Formalne… 

Pan Sylwester Różycki: Można było to trochę szybciej zrobić, bo 5 grudnia, a tu maksymalnie 3 

miesiące, można było się wyrobić, na ale… 

Pan Jarosław Molenda: Czyli formalnie wszystkie szczegóły są dopięte. W związku z powyższym 

przechodzimy do głosowania. 

Pan Michał Kapusta: Mam pytanie. 

Pan Jarosław Molenda: Proszę bardzo Panie Radny. 

Pan Michał Kapusta: To znaczy, Panie Wójcie, to jest 20-krotność czynszu, czy będą rokowania 

jakiejś odnośnie? 

Pan Sylwester Różycki: To z ustawy wynika. 

Pan Michał Kapusta: No wiem, właśnie ja czytałem ustawę i dlatego pytam, bo całej nie 

przeczytałem oczywiście. Ale właśnie dlatego pytam, bo była kwestia rokowań, a Pan mówi o 

20-krotności czynszu. 

Pan Sylwester Różycki: Tak. 

Pan Michał Kapusta: Czyli to jest w ustawie, że 20-krotność czynszu? 

Pan Sylwester Różycki: Tak, 20-krotność czynszu, tak. 

Pan Jarosław Molenda: Dobrze, czy jeszcze jakieś pytania? Nie ma, to zamykam dyskusję w tej 

kwestii. Proszę, przechodzimy do głosowania uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zbycie 

nieruchomości gruntowej na rzecz użytkownika wieczystego w trybie bezprzetargowym. 

 

Głosowano w sprawie: wyrażenia zgody na zbycie nieruchomości gruntowej położonej w 

miejscowości Orońsko, gmina Orońsko, sprzedawanej jej użytkownikowi wieczystemu w trybie 

bezprzetargowym; 



Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Małgorzata Burek, Emil Gawin, Monika Głuch, Julita Grduk, Michał 

Kapusta, Paweł Matysiak, Mariusz Mirecki, Jarosław Molenda, Grzegorz Siemieniec, Adam 

Stańczyk, Mariusz Wojcieszak, Bożena Wojtyniak, Artur Zasada, Bogdan Zdon NIEOBECNI (1) 

Wiesława Kaczyńska 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że Uchwała Nr III/21/2024 Rady Gminy w Orońsku z 

dnia 28 czerwca 2024 r. w sprawie: wyrażenia zgody na zbycie nieruchomości gruntowej 

położonej w miejscowości Orońsko, gmina Orońsko, sprzedawanej jej użytkownikowi 

wieczystemu w trybie bezprzetargowym została przyjęta jednogłośnie. 

 

h) zarządzenia wyborów Sołtysów i Rad Sołeckich na terenie Gminy Orońsko; 

Pan Jarosław Molenda: Projekt uchwały był dostępny. Jest to procedura ustawowa. Myślę, że 

tutaj nie ma potrzeby dodatkowych wyjaśnień, chyba że Pan Wójt ma takie życzenie, to proszę 

bardzo. 

Pan Sylwester Różycki: Tu zwracam się do Państwa Sołtysów. Podjąłem taką decyzję, że w 

pierwszej kolejności będę decydował się tam przeprowadzać wybory, gdzie mamy największe 

problemy. I żeby wyrobić się po prostu z niektórymi rzeczami. To taką kolejność obiorę, ale jeśli 

są jakieś sugestie, na wszystkich zebraniach chciałbym być osobiście, tak więc rozłożymy to w 

czasie. Rozłożymy to w czasie, mam na to, według ustawy, pół roku od wyborów, czyli do 7 

października, żeby się wszystkie odbyły, tak więc będę to w czasie rozkładał. 

Pan Jarosław Molenda: Dziękuję bardzo za tę wypowiedź. 

 

Głosowano w sprawie: zarządzenia wyborów Sołtysów i Rad Sołeckich na terenie Gminy 

Orońsko; 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Małgorzata Burek, Emil Gawin, Monika Głuch, Julita Grduk, Michał 

Kapusta, Paweł Matysiak, Mariusz Mirecki, Jarosław Molenda, Grzegorz Siemieniec, Adam 

Stańczyk, Mariusz Wojcieszak, Bożena Wojtyniak, Artur Zasada, Bogdan Zdon NIEOBECNI (1) 

Wiesława Kaczyńska 

 



Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że Uchwała Nr III/22/2024 Rady Gminy w Orońsku z 

dnia 28 czerwca 2024 r. w sprawie: zarządzenia wyborów Sołtysów i Rad Sołeckich na terenie 

Gminy Orońsko została przyjęta. 

 

i) zmiany Uchwały Nr LVII/282/2022 Rady Gminy w Orońsku z dnia 31 marca 2022 r. w 

sprawie: powołania Gminnej Rady Seniorów w Orońsku oraz nadania jej statutu; 

Pan Jarosław Molenda: Czy Pan Wójt też chce tutaj zabrać głos? Proszę bardzo. 

Pan Sylwester Różycki: Odnośnie zmiany w uchwale o powołaniu Gminnej Rady Seniorów. 

Dostosowujemy zapisy w Statucie do nowelizacji ustawy, ponieważ w ustawie określono wprost 

kadencję, ale w naszym Statucie był określony okres 2 lat. A w ustawie określono również zapis, 

kiedy się wygasza, a wygasza się z kadencją Radnych. Ale przewidziano również w nowelizacji, 

że te Rady Seniorów, które zostały powołane przed wejściem przepisów w życie, funkcjonują do 

momentu ich ukonstytuowania się. W naszym przypadku podejmowana uchwała była w marcu, 

ale na nieszczęście nasze w tym przypadku, a szczęście obecnej Rady, zostało ukonstytuowane 

dopiero w grudniu. Czyli wybór Rady Seniorów trwał od marca do grudnia. Po prostu za długo 

trwała ta procedura. Dlatego też dostosowujemy te zapisy, aby obecna Rada Seniorów mogła 

funkcjonować zgodnie z prawem, a mogła po upływie kadencji wybrać się nowa Rada i rozwiązać 

się w momencie upływu kadencji Rady Gminy. 

Pan Jarosław Molenda: Dziękuję bardzo. Projekt uchwały znamy. Czy są jakieś pytania? Nie 

widzę. 

 

Głosowano w sprawie: zmiany Uchwały Nr LVII/282/2022 Rady Gminy w Orońsku z dnia 31 

marca 2022 r. w sprawie: powołania Gminnej Rady Seniorów w Orońsku oraz nadania jej statutu; 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Małgorzata Burek, Emil Gawin, Monika Głuch, Julita Grduk, Michał 

Kapusta, Paweł Matysiak, Mariusz Mirecki, Jarosław Molenda, Grzegorz Siemieniec, Adam 

Stańczyk, Mariusz Wojcieszak, Bożena Wojtyniak, Artur Zasada, Bogdan Zdon NIEOBECNI (1) 

Wiesława Kaczyńska 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że Uchwała Nr III/23/2024 Rady Gminy w Orońsku z 

dnia 28 czerwca 2024 r. w sprawie: zmiany Uchwały Nr LVII/282/2022 Rady Gminy w Orońsku 

z dnia 31 marca 2022 r. w sprawie: powołania Gminnej Rady Seniorów w Orońsku oraz nadania 

jej statutu została przyjęta jednogłośnie. 

 



j) przekazania petycji według właściwości; 

Pan Jarosław Molenda: Poprosiłbym Pana Radnego Michała Kapustę o krótką charakterystykę 

tych dwóch petycji. Tu już była mowa o tym w sprawozdaniu z działalności Komisji, ale krótko, 

czego jedna i druga dotyczy, i komu przekazujemy. 

Pan Michał Kapusta: Pierwsza petycja dotyczy automatyzacji procesów gminnych. Tam chodziło 

o pozyskanie dofinansowania 50000 zł na takie cele. Chcemy przekazać tą petycję do Wójta, 

ponieważ on jest odpowiednim organem, właściwym do rozpatrzenia tej petycji. Druga petycja 

dotyczyła pozyskania działki w Wałsnowie do celów społecznych. Tam zebrano podpisy 

mieszkańców i również Komisja przychyliła się do tej petycji. 

Pan Jarosław Molenda: Dziękuję bardzo. Czy są jakieś sugestie, wnioski, pytania dotyczące 

projektu uchwały? Nie widzę. Bardzo proszę, przechodzimy do głosowania pierwszej uchwały 

dotyczącej przekazania petycji według właściwości. 

 

Głosowano w sprawie: przekazania petycji według właściwości; 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Małgorzata Burek, Emil Gawin, Monika Głuch, Julita Grduk, Michał 

Kapusta, Paweł Matysiak, Mariusz Mirecki, Jarosław Molenda, Grzegorz Siemieniec, Adam 

Stańczyk, Mariusz Wojcieszak, Bożena Wojtyniak, Artur Zasada, Bogdan Zdon NIEOBECNI (1) 

Wiesława Kaczyńska 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że Uchwała Nr III/24/2024 Rady Gminy w Orońsku z 

dnia 28 czerwca 2024 r. w sprawie: zmiany Uchwały Nr LVII/282/2022 Rady Gminy w Orońsku 

z dnia 31 marca 2022 r. w sprawie: przekazania petycji według właściwości została przyjęta 

jednogłośnie. 

 

k) uwzględnienia petycji; 

Pan Jarosław Molenda: Kolejna uchwała, to już była zreferowana przez Radnego Pana Michała 

Kapustę, dotyczy uwzględnienia petycji związanej z pozyskaniem gruntu. Bardzo proszę Pani 

Marto, mamy głosowanie? 

 

Głosowano w sprawie: uwzględnienia petycji; 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 



Wyniki imienne: ZA (14) Małgorzata Burek, Emil Gawin, Monika Głuch, Julita Grduk, Michał 

Kapusta, Paweł Matysiak, Mariusz Mirecki, Jarosław Molenda, Grzegorz Siemieniec, Adam 

Stańczyk, Mariusz Wojcieszak, Bożena Wojtyniak, Artur Zasada, Bogdan Zdon NIEOBECNI (1) 

Wiesława Kaczyńska 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że Uchwała Nr III/25/2024 Rady Gminy w Orońsku z 

dnia 28 czerwca 2024 r. w sprawie: uwzględnienia petycji została przyjęta jednogłośnie. 

 

l) wyrażenia zgody na wprowadzenie należności pieniężnych Gminy Orońsko do Rejestru 

Należności Publicznoprawnych oraz określenia rodzaju należności pieniężnych, których 

dane są przekazywane do Rejestru Należności Publicznoprawnych; 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o zreferowanie projektu uchwały Skarbnik Gminy Panią 

Dianę Czubak. 

 

Pani Diana Czubak: Rejestr Należności Publicznoprawnych jest to generalnie… to jest 

odwzorowanie takiego, jak funkcjonuje, jeśli znacie Państwo tutaj Rejestr Dłużników. Krajowy 

Rejestr Dłużników różni się od tutaj wspomnianego Rejestru tym, że w Krajowym Rejestrze 

Dłużników mamy wszystko, co jest podstawą zgłoszenia na podstawie umowy cywilno-

prawnych, a do Rejestru Należności Publicznoprawnych my, jako jednostka samorządu 

terytorialnego, możemy wprowadzać należności z tytułu podatków od nieruchomości rolnego, 

leśnego i usług transportowych, jak również podatków, które są wpłacone w formie karty 

podatkowej od spadków i darowizn, jak i od należności cywilno-prawnej, należności z opłaty 

skarbowej, targowej. Tutaj wszystko, co wynika z ustawy o dochodach jednostek samorządu 

terytorialnego, jako gminy. Jest to, że tak powiem, takie narzędzie, które może nam przysporzyć 

więcej wpływów, jeśli chodzi o podatki, że tak powiem, i na tych, że tak powiem, najbardziej 

opornych. Z tego Rejestru Należności Publicznoprawnych mogą korzystać, mieć podgląd, po 

naszym wpisie sądy, prokuratura, Biuro Informacji Gospodarczej, jak i również banki. 

Pan Jarosław Molenda: Dziękuję bardzo. Czy są jakieś niejasności, które Pani Skarbnik mogłaby 

wyjaśnić? Pytania? 

Pan Mariusz Mirecki: Czyli przypomina to Krajowy Rejestr Długów? 

Pani Diana Czubak: Tak. Krajowy Rejestr Długów to należności naszych, jeśli chodzi o umowy 

cywilno-prawne, czyli woda. Rejestr Należności Publicznoprawnych podatki. 

Pan Jarosław Molenda: Dziękuję bardzo. Przechodzimy do głosowania. 

 



Głosowano w sprawie: wyrażenia zgody na wprowadzenie należności pieniężnych Gminy 

Orońsko do Rejestru Należności Publicznoprawnych oraz określenia rodzaju należności 

pieniężnych, których dane są przekazywane do Rejestru Należności Publicznoprawnych. 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Małgorzata Burek, Emil Gawin, Monika Głuch, Julita Grduk, Michał 

Kapusta, Paweł Matysiak, Mariusz Mirecki, Jarosław Molenda, Grzegorz Siemieniec, Adam 

Stańczyk, Mariusz Wojcieszak, Bożena Wojtyniak, Artur Zasada, Bogdan Zdon NIEOBECNI (1) 

Wiesława Kaczyńska 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że Uchwała Nr III/26/2024 Rady Gminy w Orońsku z 

dnia 28 czerwca 2024 r. w sprawie: wyrażenia zgody na wprowadzenie należności pieniężnych 

Gminy Orońsko do Rejestru Należności Publicznoprawnych oraz określenia rodzaju należności 

pieniężnych, których dane są przekazywane do Rejestru Należności Publicznoprawnych została 

przyjęta jednogłośnie. 

 

11. Wolne wnioski. 

Pan Jarosław Molenda: Wpłynął jeden wniosek od mieszkańca Gminy, wniosek o zabranie głosu. 

Bardzo proszę Panią o przedstawienie swojego stanowiska, swojego problemu. 

Mieszkanka: Dzień dobry, nazywam się [RODO], jestem mieszkanką wsi Zaborowie, mieszkam 

tam około 10 lat. Dla mnie sprawą taką bardzo niepokojącą jest barszcz Sosnowskiego, o którym 

Pan Wójt wspominał. Dziwi mnie to, że do tej pory to była sprawa bagatelizowana. On coraz 

większy zasięg ma, jednak jak Pan Wójt wspomniał, na posesje prywatne. I stanowi to 

niesamowite zagrożenie. Dziwne, że do tej pory nikt w ogóle nie reagował. Jeżeli w ogóle 

cokolwiek było robione, to było robione na zasadzie ścinania tego. A wiadomo, że to wiatr, ptaki 

roznosi i to coraz większy zasięg ma. W tej chwili to widać, jak się jedzie od strony Łazisk, w 

polach po prawej stronie jest. A poza tym, jeżeli chodzi o most w kierunku Zaborowia, Wysokiej, 

tam jest ogromny teren, coraz więcej. Wchodzi w las, wchodzi we wszystko i chciałabym uzyskać 

odpowiedź, czy rzeczywiście, tak jak Pan Wójt wspominał, ktoś weźmie się za to poważnie i 

zrobi z tym w końcu porządek? Czy będziemy czekać do momentu, kiedy stanie się jakieś 

nieszczęście? Bo wiadomo, jeżeli ktoś się poparzy, to może doprowadzić do śmieci, a poparzenia 

są na prawdę bardzo groźne i sprawę uważam, że nie należy bagatelizować i na pewno nie 

zostawiać na obiecankach, że oni się tym zajmą. Tylko po prostu, żeby porządnie ktoś się za to 

wziął. Dziękuję. 

Pan Jarosław Molenda: Dziękuję bardzo. Panie Wójcie, czy krótka odpowiedź? 



Pan Sylwester Różycki: Jeśli chodzi o lokalizację w okolicy mostu na Zaborowiu, no to mogę 

tylko i wyłącznie powtórzyć i zreferować to pismo, które otrzymałem od Pana Dyrektora, że 

został wyłoniony wykonawca, z którym jest wyłoniona ta właśnie usługa na wykonanie. I nie 

później niż do 20 lipca zostaną tam w tej lokalizacji usunięte. Może to nastąpić wcześniej. 

Mieszkanka: Zobaczymy. Tylko, że ten obszar robi się coraz większy. Jest tam coraz gęściej tego 

wszystkiego, więc po prostu, żeby to nie była jednorazowa akcja, że ktoś pojedzie, spryska, a to 

i tak będzie odrastać, bo to głęboko w ziemi tkwi, prawda? 

Pan Jarosław Molenda: Znaczy roślina jest tak tyle inwazyjna, że rzeczywiście bardzo trudno ją 

wytępić. 

Pan Sylwester Różycki: Dlatego też uruchomione są fundusze na ten cel. Tylko, że to było na 

początku roku. 

Pan Jarosław Molenda: To jest podobna sytuacja jak z azbestem. Najpierw wydawało się, że jest 

to fantastyczny materiał, tak i z barszczem Sosnowskiego, też miała być ta fantastyczna pasza. 

Dobrze, dziękuję bardzo Panie Wójcie. Będziemy się przyglądać tej kwestii. Czy jeszcze ktoś z 

Państwa chciałby zabrać głos? Pani Sołtys, proszę bardzo. 

Pani Renata Czubak: Dostaliśmy tu zaproszenia. Ale jakoś nie rozumiem tych zaproszeń. To tylko 

dla sołtysów? A gdzie mamy zaproszenia dla mieszkańców? 

Pan Sylwester Różycki: Wiszą na tablicach. 

Pani Renata Czubak: A po co nam tyle na sołtysów? To ileż tych sołtysów będziemy zapraszać? 

Pan Sylwester Różycki: To dla mieszkańców tam jeszcze były. 

Pani Barbara Pietralska: Bo nie ma wszystkich sołtysów. 

Pani Renata Czubak: No nie mamy właśnie dla mieszkańców. 

Pan Jarosław Molenda: No dobrze, ale należy to…. 

Pan Sylwester Różycki: Ale to zwróciła Pani uwagę na to, że nie ma wszystkich Sołtysów. To 

proszę sobie nie zabierać, po jednym tylko. 

Pan Jarosław Molenda: Proszę Państwa [głosy z sali] Proszę o spokój, bo jeszcze nie 

skończyliśmy sesji. Słucham, proszę bardzo. 

Pani Renata Czubak: Panie Wójcie, Wysoka Rado, ponieważ nie ma Pana Kierownika Bąka, to 

chciałabym uzyskać wiadomość jakąkolwiek, co dalej z moim placem zabaw połączonym z 

siłownią? 

Pan Sylwester Różycki: Pani Sołtys, po wstępnej analizie wszystkich zadań z Funduszu 

Sołeckiego, jeśli chodzi o Pani zadanie, jest problem. Jest problem taki, że nieruchomość, którą 

przeznaczyliście Państwo na to zadanie, na działce znajdzie się? 

Pani Renata Czubak: Studnia. 



Pan Sylwester Różycki: Która ma oddziaływanie. Obszar nieruchomości nie pozwala na 

wykonanie placu zabaw zgodnie z normami i oddziaływaniem placu zabaw. To już Pani mówię 

od razu. 

Pani Renata Czubak: Ale to jest już tyle lat nieużytkowe, Panie Wójcie. 

Pan Sylwester Różycki: Ale w dokumentach jest. 

Pan Jarosław Molenda: Takie są przepisy. 

Pani Renata Czubak: No jest, ja rozumiem, że jest. 

Pan Sylwester Różycki: No i teraz pytanie. 

Pani Renata Czubak: A dalej od studni w tamtą stronę? 

Pan Sylwester Różycki: Słucham? 

Pani Renata Czubak: Dalej troszkę. Przecież to tylko 3 urządzenia będzie. 

Pan Sylwester Różycki: Ale to mówię, przecież. Że nie spełnia możliwości wykonania, bo to jest 

obszar oddziaływania. Można zrezygnować z tego ujęcia wody, ale pytanie, czy to na pewno 

ujęcie wody nie będzie nam potrzebne, bo to jest pożarowe, jakie to jest ujęcie? 

Pan Jarosław Molenda: Proszę Państwa, ja myślę, że to jest sprawa techniczna. Jest nowy 

Kierownik Referatu i tą kwestię trzeba już technicznie uzgodnić. Bo jest działka, trzeba rozważyć. 

Myślę, że tutaj nie podejmiemy tej decyzji. 

Pani Renata Czubak: Tam była studnia, zanim mieliśmy wodociągi, a później już jak każdy ma 

swoją wodę, to już ta studnia... 

Pan Jarosław Molenda: Być może trzeba będzie zasypać studnie i 2 huśtawki postawić. Proszę 

Państwa, dziękuję bardzo, jeszcze tutaj głos Pani Sołtys. 

Pani Barbara Prokop: Ja bym tak miała prośbę, nie wiem czy to muszę jakieś pismo złożyć, czy 

jakiś formalny wniosek, o czyszczenie chodników przy drodze E7 w miejscowości Dobrut do 

przystanku. Po prostu to jest tak zarośnięte, że drogowcy przyjeżdżają, od czasu do czasu to 

wykoszą, ale to 2 tygodnie trawa rośnie i no nie daje się po prostu chodnikiem iść, bo to nie jest... 

Pan Jarosław Molenda: Dziękuję bardzo. Panie Wójcie? 

Pani Barbara Prokop:  I jeszcze jedno chciałam zapytać, czy nasza gmina podejmie, bo kiedyś na 

sesji było dyskutowane, o komunikacji miejskiej. Bardzo fajnie rozwiązała Gmina Zakrzew, 

wpuścili autobusy trzy, elektryki kupili i te autobusy chodzą. I tutaj u nas na terenie Gminy 

Radom-Orońsko też myślę, żeby taki egzaminy te autobusy takie zdały, z tego względu, że rano 

na prawdę masa uczniów jeździ do szkoły, ludzi do pracy i są busy po prostu przepełnione. 

Pan Jarosław Molenda: Dziękuję bardzo. Czyli dwie kwestie Panie Wójcie. 

Pan Sylwester Różycki: Pierwsza kwestia, no to poinformowałem Panią, że w kierunku tym 

poczyniłem kroki. 

Pani Barbara Prokop: Tak, tak, ale Panie Wójcie, z powrotem to już jest na wysokości takiej. 



Pan Sylwester Różycki: No tak, rozumiem. Czy… 

Pani Barbara Prokop: Ja bardzo dziękuję, że to zostało jakby wysłuchane i skoszone, ale w 

dalszym ciągu tam na tych chodnikach, w tych szparach, rośnie i już jest, no poszły deszcze i jest 

trawa z powrotem. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli oczyszczenie z humusu chodnika. 

Pani Barbara Prokop: Oczyszczenie po prostu z tej kostki tych traw, no bo to albo spryskać, albo 

to trzeba by wykosić, no jakoś wydłubać, no nie wiem, co by zrobić z tym. 

Pan Sylwester Różycki: Dziękuję za złożenie wniosku. Odnośnie wniosku o transport podmiejski, 

tak będziemy nazywać. Gmina Zakrzew wykorzystała doskonale swoją szansę na uruchomienie 

takiej nitki, bo ponieważ z budżetu gminy to dla nich to nie było jakieś znaczne koszty, to było w 

granicach 350000 zł czy 400000 zł i praktycznie całość tej inwestycji została sfinansowana ze 

środków zewnętrznych. Ale po jakby tym działaniu, reszta gmin w Województwie Mazowieckim 

miała troszeczkę większy problem. Z tego względu, że również uczestniczyli w programach 

unijnych na uruchomienie linii, tylko, że jak autobus kosztował 1,5 mln zł do 2 mln zł, tak teraz 

kosztuje 3,5 mln zł do 4 mln zł. Rok temu, do 2 lat przed. Gminy, które zawnioskowały o dotację 

na te autobusy, po przetargach okazało się, że te dotacje nie pokryją ilości wpisanych autobusów 

we wniosku i zaczęły rezygnować z zakresu. Co to spowodowało? Spowodowało to to, że teraz 

konkursy, które są ogłaszane, nie są już tak wysoko dotowane dla gmin w wysokości właśnie 

90%, ale 50%. I teraz do autobusu, do którego mogliśmy przykładowo dołożyć 5 lat temu, do 3 

autobusów, 300000 zł, to do 1 musielibyśmy dołożyć 1 mln zł, 1,5 mln zł. Na dzień dzisiejszy 

źródła finansowania są dla nas nieosiągane. Teraz tylko i wyłącznie naprawa wskaźników w 

jednostkach wdrożeniowych i dopiero będziemy, spróbujemy, tak, i zobaczymy, czy na to jest 

nas stać, tak. Czyli jeśli chodzi o źródła finansowania, od nas się oddaliły. Ale czy to jest temat, 

który nam uniemożliwia prowadzenie rozpoznania w tym temacie? Nie, ponieważ wiemy, że 

Gmina Orońsko jest punktem zbiorczym wszystkich mieszkańców ościennych miejscowości, 

które dojeżdżają do Radomia lub do Szydłowca. 

Pani Barbara Prokop: A ja się zastanawiam, jak to się mówi, swoimi ścieżkami, że puścili rano 2 

autobusy, nie busy, tylko chodziły busy, tylko puścili autobusy. I po południu są tylko 2 autobusy. 

Reszta jeździ busów. Na prawdę w tych busach, jakby ktoś tak pojeździł sobie codziennie, gdzie 

jest zabity bus po brzegi i duszno, bo tylko szyberdach jeden się otwiera, no to na prawdę. Życzę 

powodzenia. 

Pan Jarosław Molenda: Pani Sołtys, Pani Barbara. Pani Barbara była pierwsza. 

Pani Barbara Pietralska: Ja Panie Wójcie w sprawie tego przekształcenia tych działek. Okazuje 

się, że mieszkam 40 lat prawie. Mieszkanie mam, opłacam co rok tutaj w Gminie metraż. I chcąc 

przepisać teraz mieszkanie na syna, okazuje się, że to jest grunt orny, nie działka budowlana. I 



nie wiem, jakim sposobem i pozwoleniem w ogóle i wszystko. I tu w Gminie jest naniesione, za 

mieszkanie opłacam, a mam jako grunt orny. 

Pan Jarosław Molenda: Proszę bardzo, proszę. 

Pan Sylwester Różycki: Szanowna Pani Sołtys, odpowiednim organem do tego typu prowadzenia 

postępowania jest geodezja przy Szydłowcu, tak? Nie my. 

Pan Jarosław Molenda: Proszę bardzo, Pani Szałas. 

Pani Barbara Szałas: Ja chciałam zwrócić uwagę i prosić o zainterweniowanie Powiatowemu 

Zarządu Dróg w Szydłowcu o wykoszenie przydrożnych poboczy. Bo na prawdę są trawy do 

metra już przy drogach powiatowych. Oni później jadą, koszą na taką wysokość. Robi się skarpa. 

Podczas deszczu robi się rynna, gdzie woda nie ma gdzie spływać i są takie zdarzenia, że spływa 

na podwórka. 

Pan Jarosław Molenda: Dziękuję bardzo. 

Pan Mariusz Mirecki: I załatanie dziur. 

Pan Jarosław Molenda.: Będzie to we wniosku. Proszę bardzo, Pani Mario. 

Pani Marianna Michałowska: Ja chciałam zapytać o nasz zeszłoroczny Fundusz Sołecki. Wiata 

jest postawiona, pięknie oczywiście wygląda, nikt nie ma zastrzeżeń, ale zostało 500 zł 

przeznaczone na farbę, na odmalowanie. Wiata wygląda ładnie, ale obok jest taki domek, dach 

został wymieniony, ale te ściany są ohydne. Było przeznaczone 500 zł na farbę, a że to było 

robione jesienią już, no to nie zostało odmalowane. Miała być zakupiona farba i dostarczona do 

Spółdzielni. No i nic takiego się nie stało. I tu jak pytam, nikt nic nie wie. Czy to będzie ta farba 

dostarczona, czy nie? 

Pan Jarosław Molenda: Dobrze, dziękujemy bardzo. Zweryfikuje Pani Skarbnik, czy taka kwestia 

była podejmowana. Czy są jeszcze jakieś pytania? Proszę bardzo, Pan Radny. 

Pan Michał Kapusta: Ja oczywiście też zapytam o Fundusz Solecki, ponieważ [niezrozumiałe], 

który miał być robiony, powinien być wykonany, kiedy temperatura będzie wysoka. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli teraz. 

Pan Michał Kapusta: No, na przykład. 

Pan Sylwester Różycki: W niedzielę, 30 stopni. 

Pan Michał Kapusta: A przetarg będzie trwał. Więc chciałbym zapytać, jeżeli będzie realizowany 

[niezrozumiałe] 

Pan Jarosław Molenda: Ta kwestia też jest kwestią pewnie do wniosku, do rozpatrzenia. Musi 

być taki wniosek zapisany w sprawach różnych o zweryfikowanie zakresu robót w Funduszach 

Sołeckich Łaziska. Tylko które, które? 

Pani Marianna Michałowska: Osiedle. 

Pan Jarosław Molenda: Łaziska Osiedle i tutaj u Pana Radnego Helenów. 



Pani Renata Bączek: Łaziska Wieś też jest niedokończone. 

Pani Marianna Sadownik: I Chronów też. 

Pan Jarosław Molenda: Widzimy, że problematyczne są te rozdrobnienia tych środków w 

Funduszu Sołeckim. No zresztą tutaj było też ostatnio zebranie wiejskie w Orońsku. Pani Sołtys 

zorganizowała, no bo trzeba było zmienić przeznaczenie, zakres – no może nie zakres, ale 

przeznaczenie, pozostałości z zakupu głównego przedmiotu. W związku z tym trzeba by było się 

zastanowić, jak to rozwiązać. Czy może budżet obywatelski byłby tu skuteczniejszy? No trzeba 

to przemyśleć, bo jak widzimy w każdej miejscowości coś jest, co jest problematyczne, co będzie 

wymagało pewnie nowych zebrań wiejskich. 

Pan Wojciech Brodowski: Ale to nie zależy od Funduszu Sołeckiego, tylko od wykonawcy, 

konkretnie, władz Gminy. 

Pan Jarosław Molenda: Pan Wójt… 

Pan Wojciech Brodowski: 2 lata ciągle czekają i czekają i co? 

Pan Jarosław Molenda: Panie Wójcie, proszę bardzo. 

Pani Monika Wiecheć: A później zwracają pieniądze do budżetu. 

Pan Sylwester Różycki: Odnośnie faktury za farbę. Patrzymy tu i na dzień dzisiejszy nie widzimy 

takiej faktury, żeby było zakupowane. A z dostępnej informacji od Kierownika, jaką Pani miała 

informację? Że jest kupiona, będzie kupiona? 

Pani Marianna Michałowska: No właśnie dzwonili do mnie z pytaniem, co z tym zrobić w 

zeszłym roku. No to, bo nie da się już umalować jesienią, więc mówię… 

Pan Sylwester Różycki: Ale farba została zakupiona? 

Pani Marianna Michałowska: … trzeba zrobić na wiosnę. Ale ten Pan mi odpowiedział, że to 

musi być wydane w tym roku. 

Pan Sylwester Różycki: Tak. Dokładnie tak. 

Pani Marianna Michałowska: Więc mówię, że tak kupić farbę i zostawić, dostarczyć do 

Spółdzielni, tam pracownik się zobowiązał, że umaluje. No miał dostarczył do spółdzielni i ktoś 

tam odmaluje. No i do tej pory ta farba nie dotarła. 

Pan Tadeusz Strzecha: Czyli nie była kupiona, pieniądze poszły. 

Pan Wojciech Brodowski: Farba kupiona, ja wiem gdzie poszła. 

Pan Jarosław Molenda: Proszę Państwa, tak do brzegu. Proszę bardzo, Pan Sołtys. 

Pan Mirosław Sasin: Jakaś farba do Łazisk jest, tylko nie wiem na które sołectwo. 

[nakładające się głosy] 

Pan Jarosław Molenda: Proszę Państwa, proszę o spokój. Skupiamy się... Proszę o spokój. Proszę 

o spokój. Jest zapisany wniosek o... Proszę Państwa, proszę o spokój. Bo będziemy się tu 

przekrzykiwać i siedzieć jeszcze parę godzin. Proszę bardzo Pani Sołtys. 



Pani Renata Czubak: Ja zgłaszam wykoszenie pobocza, droga Łaziska-Mniszek. Tam zero 

widoczności. 

Pan Jarosław Molenda: To znaczy tak, Pani Sołtys, czy to było już zgłaszane formalnie w Gminie, 

czy dzisiaj Pani? 

Pani Renata Czubak: Nie, nie było zgłaszane, ale tak mi właśnie teraz.... 

Pan Jarosław Molenda: Proszę Państwa, mam taką propozycję. Sprawy techniczne, 

ogólnotechniczne, typu wymiana oprawy oświetleniowej, typu wykoszenie pobocza, typu 

załatanie dziury w jakiejś drodze, to są sprawy nie na sesję. To są sprawy do odpowiedniego 

referatu i myślę, że to by znacznie nam skracało sesję, gdzie byśmy się koncentrowali na clou, na 

najważniejszych sprawach. Oczywiście, jeżeli by była jakaś opieszałość, to też ja przyjmuję 

interesantów, są Komisje, można to w jakiś tam sposób interweniować. Natomiast próbujmy tak 

to organizować, żeby na sesjach spraw technicznych było jak najmniej. A więc myślę, że od 

przyszłej sesji już będziemy mieli jasność [niezrozumiałe, głosy z sali]. Proszę Państwa, proszę 

posłuchać, bo to jest ważne. O, nie muszę krzyczeć. Super, super. Proszę Państwa, czy mamy 

jeszcze jakieś głosy dotyczące strategicznych zagadnień podejmowanych na sesji, czy 

dotyczących naszej Gminy? Nie widzę. Panie Wójcie, proszę bardzo. 

Pan Sylwester Różycki: Ja mam tylko jeszcze jedną sugestię. 

Pan Jarosław Molenda: Panie Wójcie, proszę bardzo. 

Pan Sylwester Różycki: Co mogę podpowiedzieć do Państwa. Jeśli mamy problem z krzakami, 

nie mamy możliwości samemu, czy to zgłosić pismem, skontaktować się ze swoim Radnym. 

Radny opisze, złoży, czy to za pomocą nośników elektronicznych, tu już sobie radzi doskonale z 

tego, co słyszę od Przewodniczącego, czy to mailowo. Zgłosić to do Radnego, Radny opisze 

konkretnie, zrobi zdjęcie, będziemy egzekwować od referatu RGK. To jest jedna rzecz.  Kolejna 

rzecz, to co Pan Emil zgłaszał na awarii, że nie działa obsługa z poziomu smartfona. Już działa. 

Wdrażamy narzędzia także z poziomu smartfona. Widzę, że Panie mają smartfony. Smartfonem 

można zgłosić, zrobić zdjęcie, wysłać do Gminy też. Nie trzeba zgłaszać na sesji. Zgłaszać. Ja 

wtedy, jako Wójt, dostaję informację bezpośrednio, że Pani tego i tego dnia zgłosiła. Trafia to do 

referatu i będziemy egzekwować, tak? 

Pan Jarosław Molenda: Dziękuję bardzo. Pan Radny Emil Gawin jeszcze chciał. 

Pan Emil Gawin: Dotyczyło to właśnie tej formy zgłoszenia awarii. Ale teraz pytanie odnośnie 

tych już zgłoszonych awarii. Czy pojawią się tam ptaszki, że zrealizowane, czy… Bo w tej chwili 

mam wszystko w trakcie. 

Pan Sylwester Różycki: Tak jest. Mamy też w trakcie nieodłowionego psa sprzed 3 lat. Tak? 

Pan Emil Gawin: Tak. Dokładnie. 



Pan Sylwester Różycki: Prawdopodobnie, no, coś z tym psem się stało gdzieś już, tak? Czy 

znalazł właściciela. Nie wiadomo. Tak więc mamy takie te nieaktualne. Podjęliśmy się próby 

weryfikacji, ale zrobimy to w ten sposób, że zaczniemy od zera, czyli od zgłoszenia awarii, że 

awaria nie działa, ale już działa, lampa na ul. Christianiego. To jest taki pierwszy, ten wyznacznik, 

odkąd zaczynamy weryfikację. Co też już jest zgłoszone do referatu, tak? 

Pani Barbara Szałas: Czy sprawy jakieś ogólne? 

Pani Barbara Szałas: Tak, ja chciałam zapytać się, gdzie mogę złożyć takie zawiadomienie 

dotyczące drogi powiatowej przez Dobrut? Bo po prostu wyrywa się po prostu już bruk spod 

asfaltu, są dziury. Gdzie to trzeba zgłosić po prostu, żeby to zrobili? Bo sąsiad cementem zalał 

dziurę w drodze, no bo na przeciwko mnie też się wyrywają takie dziury. 

Pan Jarosław Molenda: Czy Pan Wójt się odniesie? Bo to jest oczywiście... 

Pani Barbara Prokop: Myślę, że powinien być też na sesji obecny Radny Powiatowy, któremu 

moglibyśmy takie rzeczy też zgłosić i on by też te jakieś wiadomości nam po prostu przekazywał. 

Pan Jarosław Molenda: To znaczy myślę, że odpowiednim organem jest tutaj Zarząd Dróg 

Powiatowych, bo dotyczy to drogi. Natomiast druga procedura jest taka, że np. możemy przesłać 

pismo, np. z poziomu Gminy, czy Przewodniczącego Rady Gminy, do Zarządu Dróg. Także, 

jeżeli jest taki problem, to są dwie takie procedury. Czy dobrze, Panie Wójcie to… 

Pan Sylwester Różycki: Doskonale. 

Pan Jarosław Molenda: Zdiagnozowałem? 

Pani Barbara Prokop: To ja mam złożyć wniosek do Gminy? 

Pan Jarosław Molenda: Informacje do Gminy z prośbą o interwencję w Zarządzie Dróg 

Powiatowych. Bądź samodzielnie. Może to złożyć Sołtys bezpośrednio do Zarządu Dróg 

Powiatowych. 

Pan Sylwester Różycki: A o którą dziurę chodzi? Niech Pani powie. 

Pani Barbara Prokop: Koło Pani [RODO]. 

Pan Sylwester Różycki Niech Pani nazwisk nie mówi, gdzie to jest? 

Pani Barbara Prokop: To jest za mną. Jak ja mieszkam, Wójt wie gdzie ja mieszkam. 

Pan Sylwester Różycki: Do remizy jedziemy? 

Pani Barbara Prokop: Tak. 

Pan Sylwester Różycki: Czy tą drogą jeździ Radna Powiatowa? 

Pani Barbara Prokop: Tak. 

Pan Jarosław Molenda: No to wie, Radna Powiatowa wie. [głosy z sali, niezrozumiałe] Dobrze, 

zbliżamy się do końca. Jedno pytanie jeszcze. Mamy jakieś? Pan Emil Gawin. 

Pan Emil Gawin: Bo mówimy o tym złożeniu awarii. Prosta sprawa w tej chwili jest właśnie od 

bardzo niedawna. Wcześniej działało to tylko z poziomu komputera. W tej chwili wystarczy wejść 



na stronę oronsko.pl, kliknąć menu po prawej stronie, takie trzy kreseczki i tam w strukturze menu 

znajdujemy Zgłoś awarię, interwencję i usterkę. Robimy 2, 3 zdjęcia tej usterki, opisujemy to i to 

zgłoszenie trafia bezpośrednio do Pana Wójta. Także jest to bardzo proste, bezbolesne właściwie 

i działa. 

Pan Jarosław Molenda: Panie Wójcie, rozumiem, że…. 

Pan Sylwester Różycki: Szanowni Państwo, jeszcze korzystając z okazji, na stronie internetowej 

uruchomiliśmy tą, wiele razy zaniedbywaną zakładkę – Adopcję psów. Na stronie Gminy można 

już zapoznawać się, jakie psy są do adopcji. Jak ktoś zgubił pieska, czy ma chęć zaadoptowania 

pieska, mamy zakładkę. Ona już jest systematycznie aktualizowana. Ostatnia aktualizacja jest 26 

czerwca. Mamy te psy, które są do adopcji. Dlaczego? Dlatego, że kolejny wniosek, który wpłynął 

z referatu Rozwoju Gospodarki Komunalnej jest o zabezpieczenie środków finansowych do 

końca roku w wysokości kolejnych 100000 zł na odławianie psów. Tak więc, jeśli ktoś rozpoznaje 

swojego psa, a zgubił, albo ktoś rozpoznaje czyjegoś psa, to bardzo prosimy o zgłaszanie, 

ewentualnie o adopcję. 

Pan Jarosław Molenda: Dziękuję bardzo za informację. Proszę Państwa, nie widzę więcej głosów, 

nie widzę wniosków. Dziękuję bardzo. 

 

12. Zamknięcie obrad. 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że porządek obrad sesji został wyczerpany. 

Podziękował wszystkim za udział w obradach i zamknął obrady III sesji Rady Gminy w Orońsku. 

 

Na tym protokół zakończono. 

 

 

                Protokołowała                       Przewodniczący Rady Gminy 

              

           Marta Gruszczyńska                                                                 Jarosław Molenda 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Pełne nagranie z III sesji dostępne pod adresem: http://www.bip.oronsko.pl/ w zakładce – „nagrania z sesji”. 

http://www.bip.oronsko.pl/

